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۸شهرستان استان دروضعیت قرمز کرونا قرارگرفت؛  

روزهای قـرمـز اصفهان
      سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان:  تنها کاری که مردم باید در شرایط فعلی انجام دهند حضور حداقلی در اجتماعات و دوری از حضور هرگونه اجتماع غیرضروری است
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امروز چه سهمی 
بخریم؟

ظهور هر کلمه ای در دنیای حال 
حاضر تاریخچه ای دارد که با نگاه 
بر پیشینه  آن می توان به اهداف 
وجودیــش پی برد. بــورس نیز 
روزگاری معنــا و مفهوم خاصی 
نداشــته اســت. تجار گذشته 
برای خرید و فروش ریســک ها 
و خطرات فراوانی را پشــت سر 
می گذاشــتند تا جایی که حتی 
ممکن بود جان خــود را در این 
را از دســت بدهند و راهزنان و 
چپاولان و حتی بیماری و ... در 
مسیر تجارت برآنها غلبه می کرده 
است. برای کاهش ریسک تجار به 
شراکت روی آوردند تا ضرر های 
تجارت را کاهــش دهند ، رفته 
رفته این شــرکات در تجارت به 
روندی رســید که شرکت های 
سهامی را به وجود آورد و در این 
شرکت ها و موسسات هر فرد به 
نسبت سهم شراکتش در سود و 

زیان شریک می شد.
اولین تجربه مربوط به تشــکیل 
یک شــرکت ســهامی بــا نام 
 )  Muscovy ( »ماســکوی«
در کشور روسیه در سال ۱۵۵۳ 

میلادی بود . ...

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل 
شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری 

اصفهان خبر داد:

قربانی غیرحضوری دام 
ویژه عید قربان در اصفهان

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان گفت: 
امسال با توجه به شرایط خاصی که با شیوع کرونا 
ایجاد شده است، امکان ذبح دام برای عید قربان 
به صورت غیرحضوری در شهر اصفهان فراهم 

شده است.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری 
اصفهان، محمد مجیری با اشــاره به اینکه به 
مناسبت عید قربان امکان سفارش تلفنی عرضه 
دام زنده برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا 
در شــهر اصفهان امکان پذیر است، اظهار کرد: 

مردم می توانند سفارشات خود را ...

فرزانه مستاجران
سرمقالــــه

ISFAHAN
N E W S
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مقابله با کرونا چقدر قیمت دارد؟  

ماسک بر چشم مسئولان 
همچنان معضلِ گرانی ماسک در داروخانه ها بیداد می کند اما در این 

بین گویا دستفروشان در فروش این کالا منصف تر هستند.
حدود دو هفته از شروع معضل افزایش قیمت ماسک گذشته و هنوز 

به این مشکل ساماندهی نشده است. یک سرکشی ساده به 
داروخانه ها نشان خواهد داد که هنوز خبری از ماسک 

۱۵۰۰ و ۱۳۰۰ تومانی نیست. ...

گـــزارش

در گفت و گو با مدیر کل امور مالیاتی استان اصفهان مطرح شد :
 شناسایی ۱0 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در استان؟!

بهــروز مهدلــو از 
بسته های  اختصاص 
حمایتی ســازمان مالیات برای اشخاص 
حقیقی و واحد های تولیدی آسیب دیده از 

کرونا خبر داد.

بهروز مهدلو مدیر کل امور مالیاتی استان اصفهان  
پیرامون مســائل مالیاتی اظهار داشــت:با توجه 
به اینکه هرســال ۳۱ تیر ماه آخرین مهلت ارائه 
اظهارنامه بود به خاطر بیماری کرونا و شــرایطی 
که ایجاد شد ستاد ملی مبارزه با کرونا مهلت ارائه 
اظهارنامه ها را تمدید کرد و اظهارنامه اشــخاص 
حقیقی و مشاغل که پایان خرداد ماه بود با دوماه 

تاخیر تا پایان مرداد ماه خواهد بود .
 او افزود: اشــخاص حقوقی و شــرکت ها هم تا 
۳۱ شــهریور ماه و افرادی هم که مشمول ارزش 
افزوده دوره اول هستند تا ۱۵ شهریور مهلت ارائه 
اظهارنامه دارندکه در صورت عدم ارائه اظهارنامه 

مشمول جرائم سنگینی خواهند شد.
مهدلو در رابطه با تکمیل اظهارنامه ها گفت:بخشی 
از اشخاص حقیقی از توافق نامه سازمان مالیاتی 
و اصناف استفاده میکنند و مالیاتشان را مقطوع 
پرداخت میکنند که ما در سال گذشته در اصفهان 
از ۲۲۰ هزار اشــخاص حقیقی که داشــتیم ۶۱ 
درصد آن ها از این بخشــنامه استفاده کردند؛ که 
ما پیش بینی میکنیم امسال بین ۶۵ تا ۷۰ درصد 
اظهارنامه ها بدین شکل باشداما ۳۰ تا ۳۵ درصد 
الباقی مشاغل و اشــخاص حقوقی در سال های 
گذشــته اظهارنامه های خود را به هر شکلی که 
میخواستند ارائه میکردندکه امسال برای اولین بار 

و با اجرای ماده ۹۷ قانون باید انجام شود.
مهداو ادامه داد: همه مودیان مشاغل و شرکت ها 
باید کلیه درآمد ها، دریافتی ها و هزینه های خود را 
بصورت شفاف و براساس واقعیت در اظهارنامه قید 
کنند که بعد از ارائه ظرف مدت چند ماه سازمان 
مالیاتی موتور جستجوی رسیدگی برمبنای ریسک 
را فعال میکند و با استفاده از بانک های اطلاعاتی در 

صورت مغایرت به پرونده رسیدگی میشود.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهان با اشاره به 
اینکه ماده ۹۷ نیاز به فرهنگ ســازی، آموزش و 
اطلاع رسانی دارد ادامه داد:ما آمادگی این را داریم تا 
اموزشات لازم را ارائه دهیم و در حال تهیه برنامه ای 
هستیم تا در اختیار اتاق اصناف و اتحادیه ها قرار 
دهیم تا به اعضای خود آموزش دهند. چون امسال 
سالی هست که آزمون سختی را داریم و مودیان 

باید اطلاعات دقیق خود را اعلام کنند وتوصیه ما 
به مودیان این است که هوشیاری ویژه ای داشته 
باشند و دقت کنند تا درآمد ها و هزینه های واقعی 
خودشان را ارائه دهند؛ فارغ از اینکه سابق چه مقدار 

مالیات پرداخت میکردند.
مهدلو افزود: بانک های اطلاعاتــی در اختیار ما 
هستندکه یکی از این بانک های اطلاعاتی حساب ها 
و تراکنش های بانکی افراد است که در اختیار ما قرار 
داردکه با تجمیع همه اطلاعات اظهارنامه ها صحت 

سنجی و راستی آزمایی خواهند شد.
 

  بســته های ویژه برای حمایت از تولید 
کنندگان

 بهروز مهدلو در رابطه با بسته های حمایتی گفت: 
اداره کل امور مالیاتی استان اصفهان برای اولین بار 
در کشور سه سال پیاپی یک بسته حمایتی برای 
حمایت از تولید ارائه داده که رضایتمندی مودیان 
را به همراه داشــته است این بســته حمایتی در 
سال های گذشته برای حمایت از تولید و واحد های 
تولیدی بود که امسال بخاطر شیوع بیماری کرونا و 
با توجه به اینکه سال جهش تولید نامگذاری شده، 
هم برای تولید و هم اشخاص حقیقی و آسیب دیده 

از کرونا هست.
مدیر کل امور مالیاتی استان اصفهان در خصوص 
معافیت و بخشش های مالیاتی گفت: بعضی افراد 
فکر میکنند اداره مالیات معافیت مودیان و مالیات 
را تعیین می کند، درصورتی که براســاس قانون 
اساسی هیچ مالیاتی وضع نمیشود مگر به موجب 
قانون؛ و هیچ معافیت، تخفیفات و ترجیحاتی وضع 

نمی شود مگر به موجب قانون.
بهروز مهدلو با اشــاره به اینکه ابلاغ الکترونیکی 
اظهارنامه ها اغاز شده گفت: سازمان امور مالیاتی 
کشور حدود ۱۰ سال است که با اجرای طرح جامع 
مالیاتی توانسته بسیاری از خدمات خود را بصورت 

الکترونیکی انجام دهد؛ و با توجه به شیوع بیماری 
کرونا و برای اینکه مودیان کمتر مراجعه حضوری 
داشته باشــند و رفت و آمد ها کاهش پیدا کند، 
سامانه ابلاغ الکترونیکی اوراق مالیاتی فعال شده 
و مودیان مالیاتی میتوانند با مراجعه به ســایت 
tax.gov.ir و تکمیــل فرم درخواســت، اعلام 
آمادگی کنند تا اوراق مالیاتی برای ان ها بصورت 

الکترونیکی اعلام شود.
 

  شناسایی ۱0 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی 
در استان؟!

مهدلو تاکید کرد: در اســتان اصفهان بیش از ده 
هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی شده و 
تقریبا ۵۰۰ میلیارد تومان آن وصول شده است، 
نزدیک به دوسال اســت که برای شناسایی، روی 
پروژه ای کار می کنیم کــه در این پروژه معوقات 
سنگینی داریم که استفاده از شرکت های کاغذی 
و کارت های بازرگانی اجاره ای انجام شده را جمع 
آوری و شناسایی کردیم و با همکاری دستگاه های 
دیگر تلاش می کنیم تا آن مقــداری که قابلیت 
وصول دارد را در ماه های آینده و حتی سال آینده 

وصول کنیم.
مدیرکل امور مالیاتی استان افزود:چون در بیشتر 
فرار های مالیاتی بحث اســتفاده از شرکت های 
کاغذی و کارت های بازرگانی و حساب های اجاره ای 
مطرح بوده طی دو سال گذشته اقدامات پیشگیرانه 
خیلی خوبی را با کمک تمام دستگاه ها انجام دادیم 
و با قاطعیت می توان گفت در استان اصفهان بیش 
از ۹۹ درصد راه های ایجاد شرکت های کاغذی را 
تا الان بســته بودیم؛ و در این رابطه فرهنگسازی 
کردیم و اطلاعات را به رسانه ها دادیم و برنامه های 

تلویزیونی ساخته و پخش شد تا مردم آگاه شوند.
بهروز مهدلو در پایان با تقدیر و تشــکر از زحمت 
پزشکان، پرســتاران و کادر درمانی کشور اضافه 
کرد: قانونی در قانون بودجه بود که پزشــکان و 
۵۰ شغل دیگر در راستای شفاف سازی باید کارت 
خوان داشته باشند؛ که پزشکان بیشترین مشارکت 
را با ما داشتند و با هماهنگی های که با نظام پزشکی 
داشتیم اکثر پزشکان در این طرح ثبت نام کردند 
که متاسفانه با شیوع بیماری کرونا همزمان شد. 
اما سازمان نظام پزشکی اعلام کرده اگر هموطنی 
مراجعه به پزشکی میکند که دستگاه کارت خوان 
ندارد می تواند به ســامانه ۱۵۲۶ اعلام کند تا هم 
سازمان مالیات و هم نظام پزشکی تذکرات لازم 

را بدهند.

باشگاه خبرنگارن جوان
گفــت و گو

۵0۶ دستگاه خودروی ایرانی احتکار شده در اصفهان ضبط شد

هر اقدام صنفی باید 
در کمیسیون نظارت 
استان مطرح شود و 
در صورت تصویب و 
تایید صنف می تواند 

تصمیم خود را 
اجرایی کند و سرخود 

اقدامی انجام دادن 
غیر قانونی است و 

تاکنون پرونده ای در 
این زمینه نداشتیم

مدیرکل تعزیرات حکومتی اصفهان گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون مهم ترین پرونده  واصل شده به شعب این نهاد احتکار خودرو بود که ۵0۶ دستگاه 
انواع خودروی ایرانی ثبت و ضبط شد. غلامرضا صالحی در جمع خبرنگاران در سالن اجتماعات این اداره  کل، پرونده خودروهای احتکار شده را حدود 2۵ 

فقره ذکر کرد و  افزود: این خودروها شامل انواع پژو، سمند، پراید و در  مجموع ماشین های ایرانی بوده است.

وی تصریح کرد: از ابتدای سال 
جاری تا ۳۱ تیرمــاه هفت هزار 
و ۱۱۵ فقــره پرونده به شــعب 

تعزیرات استان واصل شد.
مدیــرکل تعزیــرات حکومتی 
اصفهــان ادامــه داد: همچنین 
در ایــن مــدت هفت هــزار و 
۴۹۷ پرونده مختومه شــد که نشــان دهنده 
مختومه کردن بخشی از موجودی قبل و آمار 
عملکردی بیش از صد درصد بوده اســت. وی 
گفت: مهم ترین پرونده  دیگر مربوط به شرکت 
تولیدی شیر خام به اتهام گران فروشی و افزایش 
خودسرانه قیمت به ارزش ریالی ۴۵۰ میلیون 
تومــان در حق صندوق دولت محکوم شــده 
است. صالحی با اشاره به پرونده مهم دیگری که 
جریمه آن وصول شد، ادامه داد: متخلف ارزی 
بود که ۱۳ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان جریمه 
اخذ شده داشته و اتهام آن عدم ایفای تعهدات 
ارزی بوده است. وی افزود: پرونده گران فروشی 
۶ هزار حلقه لاســتیک به ارزش یک میلیارد 
تومان در حال رســیدگی و به زودی حکم آن 
صادر می شــود. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
اصفهان خاطرنشــان کرد: پرونده عدم اعلام 
موجودی کالا بــه ارزش ۴۰۰ میلیون تومان 
شامل انواع لوازم خانگی یخچال، لباسشویی 
بوده در حال رسیدگی است. وی با بیان اینکه 
در این مدت پنج پزشــک متخلف از بیماران 
مبالغ اضافه دریافت می کردند، اظهارداشت: 
اموال مال باختگان مسترد شد و این پزشکان 
به پرداخت ۲ برابر آن مبلــغ در حق صندوق 

دولت محکومه شــدند. صالحی ادامه داد: در 
مجموع پزشــکان متخلف مکلف به معاینه و 
ویزیت رایگان ۲۲۰ نفر از افراد بی بضاعت زیر 
پوشــش نهادهای حمایتی شدند و همچنین 
روانپزشکان متخلف این پرونده محکوم به ۳۰۰ 

ساعت مشاوره رایگان شدند.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال تاکنون به ۵۲ 
فقره گران فروشــی مواد بهداشتی مرتبط با 
مبارزه و پیشــگیری از کرونا رســیدگی شد، 
تصریح کــرد: همچنین به ۳۲ فقــره پرونده 
احتکار، چهار فقره پرونده عرضه خارج از شبکه 
این اقلام، ۲ فقره اخفا و امتناع از عرضه کالا و 
۱۰ فقره پرونده تقلب در ســاخت اقلام و مواد 
ضدعفونی که وارد بازار شــده توســط شعب 

تعزیرات مورد رسیدگی قرار گرفته است.
مدیرکل تعزیرات حکومتی اصفهان بیان کرد: 
یک پرونده دیگر در زمینه احتکار دســتکش 
یکبار مصرف و شیلد صورت و ۱۰۶ هزار بسته 
صد عددی دستکش و ۳۹۵ هزار شیلد صورت 
به ارزش ۲ میلیارد و هشتصد میلیون تومان در 
حال رسیدگی است. وی اظهارداشت: نیازمند 
اصلاح توزیع کالا برای مقابله با احتکار هستیم 
اگر این اقدام صورت بگیرد اقلام به صورت بی 
ضابطه در افراد غیر واجد شرایط قرار نمی گیرد و 
نمی توانند احتکار و گران فروشی داشته باشند.

به گفته صالحی اگر مبلغی از ناحیه اولیا دانش 
آموزان برای حق ســرویس مدارس برای کل 
سال اخذ شد این شرکت ها مکلف هستند که 
آن مدتی که به علت شــیوع کرونا با تعطیلی 
مدارس مواجه بودیم از مبلغ کل شهریه کسر 

و به اولیا بازگردانند و در صورت شکایت اولیا با 
ورود شاکی برخورد می کنیم.

وی با بیان اینکه نظارت بر مصالح ساختمانی 
صفر تا صد صورت می گیرد، افزود: هر نرخی 
توسط ســتاد تنظیم بازار کشــور تایید و به 
استان ها ابلاغ شــود ملاک و معیار در تمامی 
زمینه ها همان خواهد بود در غیر این صورت 
و پس از ابلاغیه ستاد به استان ها با متخلفان 

برخورد خواهد شد.

   بیشترین شکایت مردم در زمینه گران 
فروشی است

وی بدون اشــاره به آمار شکایت های مردمی 
اظهارکرد:  ۲ هزار و ۵۰۰ قلــم کالا داریم که 
بیشترین شــکایت مردم در این مدت گران 
فروشی بوده است. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
اصفهان ادامــه داد: هر اقدام صنفــی باید در 
کمیســیون نظارت اســتان مطرح شود و در 
صورت تصویب و تایید صنف می تواند تصمیم 
خود را اجرایی کند و سرخود اقدامی انجام دادن 
غیر قانونی اســت و تاکنون پرونده ای در این 
زمینه نداشتیم. وی بیان کرد: تیم های بازرسی 
ما به همراه سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
اتاق اصناف روزانه و مرتب فعالیت واحدهای 
صنفی را در زمینه احتکار ، گران فروشــی و 

قاچاق کالا نظارت می کنند.
مدیرکل تعزیرات حکومتــی اصفهان گفت: 
در این مدت که درگیر ویروس کرونا هستیم 
اقلام مرتبط با این ویــروس در اولویت کاری 

گشت های مشترک قرار گرفته است.

ایرنا
گـــزارش
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قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
11,101,00010,298,000قدیم

سکه طرح 
10,600,0009,500,000جدید

5,580,0005,200,000نیم سکه

3,300,0003,000,000ربع سکه

1700,0001550,000سکه گرمی

یک مثقال 
4,608,0004,027,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
181,065,700929,700 عیار

طلای آب شده 
4,607,0004,029,000نقدی

یک گرم طلای 
241,418,4001,239,600 عیار

آگهی تجدید  مناقصه
 شهرداری نطنز  در نظر دارد زیرسازی و اجرای کامل زیر  اساس ورودی های شهر نطنز با اعتباری بالغ بر 7.800.000.000 ریال را از طریق مناقصه عمومی به متقاضیان واجد الشرایط  
واگذار نماید.   تضمین شرکت در مناقصه شامل: تضمین شرکت در مناقصه معادل 390.000.000 ریال می باشد ریال به یکی از صورت های مشروحه ذیل همراه با اسناد مناقصه به دستگاه 
مناقصه گزار تسلیم شود. ضمانتنامه بانکی در وجه شهرداری  نطنز شامل: 1- ضمانتنامه و ضمانت نامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی که دارای مجوز فعالیت از سوی 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران هستند. 2- یا فیش بانکی واریزی به حساب سیبا شماره  0107157166009  به نام شهرداری نطنز  نزد بانک ملی شعبه نطنز )به پیشنهاداتی که 
فاقد سپرده، سپرده کمتر، چک یا نظایر آنها می باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.( 3-  ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز برای فعالیت و صدور ضمانت نامه از سوی بیمه 
مرکزی ایران4-  سفته با امضای صاحبان امضای مجاز همراه با مهر برای اشخاص حقوقی معادل هشتاد درصد ارزش اسمی آن5-  گواهی خالص مطالبات قطعی تایید شده. 6- اوراق 
مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با قابلیت باز خرید قبل از سر رسید )موضوع قانون  نحوه انتشار اوراق مشارکت( 7- وثیقه ملکی معادل هشتاد و پنج درصد ارزش کارشناسی 
رسمی آن 8- ضمانتنامه های صادره توسط صندوق های ضمانت دولتی که به موجب قانون تاسیس شده می باشد و طبق اساسنامه فعالیت می نمایند. 9- ضمانت نامه های صادره توسط 
صندوق نوآوری و شکوفایی و صندوق های پژوهش و فناوری غیر دولتی و یا مطالبات مورد تایید واحد مالی شهرداری )به پیشنهاداتی که فاقد سپرده، سپرده کمتر، چک یا نظایر آنها می باشد  
ترتیب اثر داده نخواهد شد(. سایر اطلاعات، جزییات و شرایط مربوط به معامله در  اسناد مزایده مندرج شده است در صورتی که برندگان اول و دوم و سوم به ترتیب حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده آنها به ترتیب به نفع شهرداری نطنز ضبط خواهد شد. شهرداری در رد و قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است. آخرین مهلت تکمیل و تحویل پیشنهادات به استنثاء ایام 

تعطیل تا پایان وقت اداری یکشنبه 99/05/19 و در محل دبیرخانه محرمانه شهرداری نطنز واقع در بلوار شهید مصطفی خمینی )ره( می باشد. 
تلفن تماس: 031-54222119 

علی پیراینده - شهردار نطنز  شناسه: 923151

نوبت دوم
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 به گزارش روابط عمومی شــهرداری و 
شورای اسلامی شهر فلاورجان، مهندس 
جواد نصری در ابتدا از عملیات عمرانی به عنوان 
مهمترین گام توسعه شهر نام برد و با اعلام اینکه شهر نیز 
مانند موجود زنده نیاز به ســازندگی و حرکت رو به رشد 
دارد گفت: در راستای تأمین ایمنی لازم برای عبور و مرور 
شــهروندان ســاکن در محله جعفرآباد به پارک ساحلی 
حاشیه زاینده رود، جدول گذاری ضلع شرق مادی شاه آباد 
واقع در محله جعفرآباد در حال اجراء است و سال گذشته 
نیز فاز اول آن که پوشش مادی با قطعات پیش ساخته بتنی 

بود انجام پذیرفت. 
 شــهردار فلاورجان با اعلام اینکه ادامه لوله گذاری مادی 
گارماسه نیز از سر گرفته شد، خاطر نشان ساخت: این پروژه 
از دوســال قبل کلید خورد و تاکنون  نیز ادامه دارد و این 
مهم جهت دفع آبهای سطحی و همچنین تسهیل در عبور 
و مرور شهروندان محله گارماسه همواره مد نظر مدیریت 

شهری بوده است. 
مهندس جواد نصری در ادامه از ســاماندهی فضای سبز 
ورودی کوچه شهید محمد علی ایزدی خیابان ایثارگران 

در محله گارماسه غرب نام برد و   یادآور شد: از مدتها قبل در 
نظر داشتیم با توجه به تقاضای شهروندان و اینکه این محله 

در ضلع غرب اتوبان ذوب آهن واقع شده و فضای سبز موجود 
نیز از منظر بصری و تفریحــی از مطلوبیت لازم برخوردار 
نیست با پیاده رو سازی پیرامونی، تعبیه محل نشیمن در 
نقاط مختلف آن و کاشت چمن و... رضایت خاطر شهروندان 

ساکن در این محله بیش از پیش میسر شود. 
 شهردار فلاورجان به نقش زمین های بازی محله ای در پر 
کردن اوقات فراغت نوجوانان و جوانان اشاره نمود و گفت:  
با توجه به اینکه مبنای ایجاد و توسعه پارک های محله ای 
تحقق نیاز تفریحی رفاهی شــهروندان است، احداث و راه 
اندازی زمین بازی پارک ســاحلی واقع در پارک ســاحلی 
خیابان فرهنگ را در دستور کار خود قرار دادیم که عملیات 
خاکبرداری آن به اتمام رسیده و در آینده ای نزدیک به بهره 

برداری و استفاده عموم شهروندان خواهد رسید.
مهندس جواد نصری در خاتمه، از زیرسازی گذرها و معابر 
جدید در سطح شهر گفت و افزود: مهم ترین هدف از خاک 
برداری و خاکریزی در گذرها و معابر ســطح شهر، اجرای 
شیب بندی و هم سطح سازی مسیر با گذرها و معابر اصلی 
و حذف ناهمواری های موجود در این قبیل معابر و گذرها 

است.

با اجرای پروژه های مختلف عمرانی، شهر فلاورجان به کارگاه عمرانی تبدیل شده است

با ادامه اجرای پروژه های عمرانی ساماندهی حاشــیه زاینده رود، عملیات نازک کاری ساختمان زور خانه، خیابان در دست 
احداث حد واصل میدان جانبازان به محله جمال آباد و بلوار دانشگاه و نیز لکه گیری آسفالت معابر سطح شهرفلاورجان، دیگر 

پروژه های عمرانی نیز در سطح شهر  گویی شهر نیز به کارگاه عمرانی تبدیل گشته است.
اخبار اصفهان

خـــبــــر

ادامه از صفحه یک
... رســمیت بورس اوراق بهادار با 
انتشار سهام کمپانی هند شرقی 
هلنــد در ســال ۱۶۰۲ میلادی 
در بورس آمســتردام هلند شکل 

گرفت. 
از آن زمان نزدیک به 5۰۰ ســال 
می گذرد  و در این مدت راه های 
ارتباطی وســیعی بین مردم در 
سراسر جهان ایجاد شده است.  از 
مهم ترین راه های ارتباطی پدید 
آمدن اینترنت بود که به وسیله آن 
مردم در سراسر جهان توانستند 
به عنوان سهام داران شرکت های 
بزرگ و کوچــک فعالیت کنند و 
بازار بورس را رونق دهند. بازاری 
که این روز ها طرفــداران زیادی 
در سراسر جهان به خصوص ایران 

پیدا کرده است.
ایده  اولیــه ایجاد بــورس اوراق 
بهــادار در ایران به ســال ۱۳۱5 
بازمی گردد اما به علت نامســاعد 
بودن شــرایط برای ایجاد بورس 
اوراق بهادار، و وقوع جنگ جهانی 
دوم تمــام کارهای انجام شــده 
متوقف شد و ۲5 ســال به تأخیر 
افتاد.  به دنبال تحولات اقتصادی 
و اجتماعی دهه۱۳۴۰ و با توجه 
بــه ارتباط گســترده سیاســی 
و اقتصــادی ایــران آن دوره بــا 
غرب، بالاخره در ســال ۱۳۴۱، 
کمیسیوني در وزارت بازرگاني و 
با حضور نمایندگان وزارت دارایي، 
وزارت بازرگاني و بانک توسعه ي 
صنعتي و معدني ایران تشکیل و 
موافقت  نامه  اولیه تأسیس بورس 
سهام در این کمیسیون، تنظیم 
شــد. بورس اوراق بهادار تهران از 
پانزدهم بهمــن ۱۳۴۶، فعالیت 
خود را به طور رســمی با پذیرش 
ســهام بانک توســعه صنعتی و 
معدنی ایران به عنوان بزرگترین 
مجتمــع واحدهــای تولیدی و 
اقتصادی آن زمان و سپس سهام 
شــرکت نفت پارس، اوراق قرضه 
دولتی، اسناد خزانه و اوراق قرضه 

عباس آباد آغاز کرد.
بــورس طی ســالهای مذکور در 
ایران نتوانســت رونــق چندانی 
بیابد اما حدود ۲ ســال اســت 
که طرفداران زیــادی پیدا کرده 
و مســلما هر جا که پول باشــد 
متقلبین نیز دست به کار خواهند 

شد.
اثرگــذاری زیــاد شــبکه های 
اجتماعی و پیام رســان ها موجب 
شده تا کلاهبرداران از این فضا سو 
اســتفاده کنند. ایجاد کانال های 
جدید برای جــذب علاقه مندان 
به بازار ســرمایه و بــورس نیز از 
همین دست است که طی ماه های 
گذشــته با افزایش اشتیاق مردم 
ایجاد و بشدت درحال توسعه است 
اما متاسفانه  فعال سازی و هدایت 
بسیاری از این کانال ها و گروه ها 
در حوزه بورس توسط گروه های 
مافیایی اقتصادی برای کســب 
سودهای کلان و منفعت بردن از 

این بازار بی ثبات است. 
گروه هایی که ســیگنال خرید و 
فروش می دهند و متاسفانه مردم 
نا آگاه نیز از آنهــا تبعیت کرده و 
به ســرعت در صف هــای خرید 
و یا فــروش می روند تا ســودی 
عایدشان شود اما ســود اصلی را 
بازیگران این کانــال ها می برند . 
البته در بین این کانال ها هستند 
افرادی که بر طبــق تحلیل های  
به روز شده ســیگنال ها را اعلام 
می کنند اما نبایــد فراموش کرد 
که بازار ایران بیشتر از آن که تحت 
تاثیر تحلیل های تکنیکالی باشد 
از اخبار و هیجانات کاذب تبعیت 

می کند .
 اخباری که همین کانال ها منتشر 
می کنند و هیــچ نظارتی برآنها 

وجود ندارد.
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ترمز صعود قیمت گوشت سفید کشیده شد
رئیس اتحادیه گوشت سفیداستان اصفهان از ساماندهی توزیع گوشت سفید به واحد های صنفی استان 
اصفهان خبرداد. محمد علی فروغی رئیس اتحادیه گوشت سفید استان اصفهان  اظهارداشت: چندماهی 
شاهد  نابسامانی و پرش غیر منطقی قیمت ها در بازار گوشت سفید استان اصفهان بودیم که با توجه به ورود 
برخی از دستگاه های اجرایی استان برای حل این موضوع و ساماندهی توزیع گوشت سفید به خصوص مرغ، 

به واحدهای صنفی ،در حال حاضر هیچ  افزایش قیمتی در این بازار وجود ندارد.
 او افزود: در شرایط فعلی قیمت هر کیلو مرغ زنده ۱۲ هزار تومان و هرکیلو مرغ گَرم ۱۸ الی ۱۸ و ۷۰۰ هزار تومان 
در واحد های صنفی به فروش می رسد و توقف قیمت ها در بازار طی ماه های آینده همچنان وجود خواهد داشت.

فروغی با تاکید بر اینکه علت اصلی نوسان قیمت مرغ در بازار استان افزایش قیمت ارز است گفت: قیمت مرغ در بازار استان 
روند کاهشی نخواهد داشت، اما در تلاش هستیم تا از صعود دوباره قیمت ها در این بازار جلوگیری کنیم.

او یادآور شد: بخش زیادی از گوشت سفید بازار استان به خصوص مرغ از کشور هایی همچون بزریل وارد و تامین می شود.
فروغی اضافه کرد: در استان اصفهان بیش از هزار و ۳۰۰ واحد صنفی بازار گوشت سفید وجود دارد که کاهش قدرت خرید مردم تعطیلی، رکود 

و کاهش درامد زایی بسیاری از این واحد هارا رقم زده است.

احداث چهارمین خط BRT از غرب به شرق اصفهان
مدیر کل امور اجرایی ترافیک شهر اصفهان گفت: چهارمین خط BRT شهر اصفهان با ۱۱۰ میلیارد تومان 

اعتبار با فراهم کردن ناوگان مورد نیاز در حال احداث است.
مسعود بنده خدا  اظهار کرد: چهارمین خط چهارم BRT شهر اصفهان به طول مسیر ۳۶ کیلومتر به صورت 

رفت و برگشت، امکان سرویس دهی به شهروندان از غرب به شرق اصفهان را فراهم می کند.
وی با بیان اینکه چهارمین خط BRT شهر اصفهان پس از احداث روزانه ۶۰ هزار مسافر را جابجا خواهد 

کرد، افزود: این خط با طی مسیر خیابان های هشت بهشت، فرشادی، آیت الله خراسانی، باغ گلدسته، میدان امام 
حسین )ع(، خیابان های آیت الله شمس آبادی، شیخ بهایی، جهاد و آتشگاه، حجم زیادی از سفرهای غربی و شرقی 

اصفهان و بالعکس را سرویس دهی می کند.
مدیر کل امور اجرایی ترافیک شهر اصفهان ادامه داد: تعداد ناوگان خط چهارم BTR افزون بر 5۷ دستگاه اتوبوس اسکانیا خواهد بود 

که با ۱۱۰ میلیارد تومان اعتبار مهیا و آماده سرویس دهی خواهد شد.
وی گفت: فاز اول خط چهارم BRT افزون بر شش کیلومتر به صورت رفت و برگشت از شرق اصفهان، محل میدان پردیس، خیابان های هشت 

بهشت شرقی و هشت بهشت غربی همچنین هشت ایستگاه منطبق بر معماری هویت بخش ایرانی در حال احداث است.

فرزانه مستاجران
سرمقالـــــه

ISFAHAN
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جامعه الان حالت زندگی 
معمولی را دارد، درحالی 
که اصلا در شرایط نرمال 

نیستیم و در شرایط 
بحران هستیم، بنابراین 

تا زمانی که ویروس 
هست نباید زندگی 

معمولی داشته باشیم

آرش نجیمی با اشاره به 
قرمز شــدن وضعیت ۸ 
شهر استان، اظهار کرد: 
اصفهان و شهرستان های 
چــادگان، خوانســار، 
شــهرضا،  ســمیرم، 
فریدونشهر و فلاورجان 

وارد وضعیت قرمز شیوع کرونا شدند.
وی با بیان اینکه درحــال حاضر تنها 
یک شهر سفید در استان داریم، گفت: 
شهرستان های تیران و کرون، خمینی 
شهر، شاهین شهر، فریدن، نائین، نجف 
آباد و نطنز، نارنجی و در مرحله هشدار 

هستند.
ســخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهــان، علت قرمز شــدن وضعیت 
اصفهــان را بــی توجهی مــردم به 
دستورالعمل های بهداشتی و فاصله 
گذاری اجتماعی دانست و افزود: پیش 
از این نیز در وضعیت نارنجی و هشدار 
شیوع کرونا بودیم و به همین خاطر به 
صورت مداوم به مردم اطلاع رســانی 

و تاکید به رعایت دســتورالعمل های 
بهداشــتی، فاصله گذاری اجتماعی 
و استفاده از ماســک می کردیم ولی 
متاســفانه مردم توجهــی نکردند و 
آمار با شــیب تندی افزایــش یافت، 
 تــا اینکــه الان دقیقــا وارد بحران 

شدیم.
وی تعــداد کل بیمــاران کووید۱۹ 
بســتری در اســتان به غیر از حوزه 
دانشگاه علوم پزشکی کاشان را ۸۶۳ 
نفر اعلام کرد و افــزود: روزانه بیش از 
۱۲۰ مــورد ابتلای جدید در اســتان 

داریم، این درحالی است که متاسفانه 
موارد حاد آی ســی یو نیــز افزایش 
زیادی پیدا کرده و به ۱۷۱ نفر رسیده 

است.
نجیمی، دو توصیــه اصلی به مردم در 
شــرایط کنونی را دوری از حضور در 
اجتماعات و استفاده از ماسک در کنار 
رعایت دســتورالعمل های بهداشتی 
عنوان کرد و گفت: جامعه الان حالت 
زندگی معمولــی را دارد، درحالی که 
اصلا در شــرایط نرمال نیستیم و در 
شرایط بحران هستیم، بنابراین تا زمانی 

که ویروس هست نباید زندگی معمولی 
داشته باشیم.

ســخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهان تاکید کرد: تنها کاری که مردم 
باید در شرایط فعلی انجام دهند حضور 
حداقلی در اجتماعات و دوری از حضور 
هرگونه اجتماع غیرضروری اســت و 
همچنین استفاده از ماسک و رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی نیز جدی 
گرفته شــود تا بتوانیم میزان ابتلا به 
ویروس را کنترل کرده و دچار وضعیت 

بدتری نشویم.

۸شهرستان استان دروضعیت قرمز کرونا قرارگرفت؛  

روزهای قرمز اصفهان
سخنگوی دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان با اشاره به 
قرمز شدن وضعیت شهر اصفهان و ۷ شهرستان استان، 
گفت: درحال حاضر در شــرایط بحرانی هستیم و مردم 
باید به صورت جدی از حضور در اجتماعات دوری کرده و 

دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنند.

     سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان:  تنها کاری که مردم باید در شرایط فعلی انجام دهند حضور حداقلی در اجتماعات و دوری از حضور هرگونه اجتماع غیرضروری 
است

ایسنا
گـــزارش
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معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آبفا اصفهان:

مدیریت مصرف راهکار رفع کمبود 2.5 
مترمکعب آب شرب در اصفهان است

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آبفا استان 
اصفهان با توجه به کمبود 2.5 مترمکعب بر ثانیه 
آب شرب و بهداشت در اصفهان، گفت: در حال 
حاضر تنها راه برای جبران این کمبود، مدیریت مصرف است و توزیع 
عادلانه آب همواره در دستور کار شرکت آبفا استان اصفهان قرار دارد. 

ناصر اکبری گفت: متاسفانه ظرفیت تامین آب اصفهان با نیاز آبی آن یکسان نیست 
و نیاز آبی اصفهان نسبت به تیر ماه بین ۶۰۰ تا ۹۰۰ لیتر بر ثانیه افزایش یافته و 
این نیاز، مازاد آبی است که به شبکه توزیع آب اصفهان تحمیل شده است و این امر 

بعضا موجب افت فشار آب در طبقات بالای ساختمان ها می شود.
وی با اشاره به افزایش دمای هوای اصفهان و آخرین وضعیت تامین آب شرب، 
اظهار کرد: تا روز ۳۰ تیر ماه دمای هوای اصفهان بین ۳5 تا ۳۶ درجه بوده است و 
از ابتدای مرداد ماه تاکنون دمای هوای اصفهان با رسیدن به ۳۸ تا ۳۹ درجه، سه 
درجه گرمتر شده است و هر درجه افزایش دمای هوا بین ۲5۰ تا ۳۰۰ لیتر بر ثانیه 

معادل ۲ تا ۳ درصد بر مصرف آب  شرب اضافه می کند.
معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آبفا اســتان اصفهان همچنین با بیان 
اینکه روزانه به طور متوسط حدود ۱۰ لیتر برای شستشوی میوه و سبزیجات از 
سوی خانواده ها مورد استفاده قرار می گیرد، تاکید کرد: ساکنان منازل ویلایی در 
اصفهان می توانند از طریق آب خاکستری نسبت به آبیاری باغچه های خود اقدام 
کنند، همچنین در صورتی که کولرهای آبی سایبان داشته باشد حدود ۳۰ لیتر 

مصرف آب آن کاهش می یابد.

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های 
کشاورزی شهرداری اصفهان خبر داد:

 قربانی غیرحضوری دام ویژه عید قربان
 در اصفهان

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان گفت: 
امسال با توجه به شرایط خاصی که با شیوع کرونا 
ایجاد شده است، امکان ذبح دام برای عید قربان به صورت غیرحضوری 

در شهر اصفهان فراهم شده است.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، محمد مجیری با اشاره به 
اینکه به مناسبت عید قربان امکان سفارش تلفنی عرضه دام زنده برای جلوگیری از 
شیوع ویروس کرونا در شهر اصفهان امکان پذیر است، اظهار کرد: مردم می توانند 

سفارشات خود را به شماره تلفن ۳55۳ اعلام کنند.
وی ادامه داد: بعد از سفارش مشــتری همه مراحل به صورت کاملا بهداشتی و 
با رعایت ذبح شــرعی صورت می گیرد. مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل 
شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان افزود: روند عرضه و سفارش 
در این طرح به این صورت است که بعد از تماس و پاسخگویی اپراتور، دام مورد 
نظر با هزینه آن ثبت شده و بعد از اینکه هزینه دام و کشتار واریز شد، دام ذبح و به 
صورت بسته بندی به آدرس مشتری ارسال می شود. وی بیان کرد: به منظور نظم 
بخشی و رعایت قیمت مصوب،  نظارت از سوی بازرسان انجام می شود.  مجیری 
گفت: همچنین نظارت بر رعایت اصول بهداشــتی موقع ذبح دام هم بر عهده 
سازمان دامپزشکی است. وی افزود: مردمی که قصد ذبح دام دارند تا ساعت ۱۷ 
روز جمعه )دهم مردادماه( فرصت دارند سفارشات خود را به صورت تلفنی اعلام 
کنند و سفارشات به صورت تدریجی تا بعد از ظهر روز جمعه برای همه سفارش 
دهندگان ارسال خواهد شد. مجیری گفت: علاوه بر این روش، مردم می توانند 
برای خرید حضوری به مرکز ذبح شرعی و بهداشتی به آدرس اصفهان، کیلومتر 
پنج جاده نائین، کیلومتر ۱۰ جاده اختصاصی فساران، مجتمع کشتارگاه صنعتی 
دام فساران شهرستان اصفهان مراجعه کنند. هرچند همه دام هایی که به صورت 

تلفنی سفارش داده شده است هم در این مرکز ذبح می شود.

گــــزارش

گــــزارش

برج کبوتر در باغ هزار جریب اصفهان 
سال1295 شمسی

اصفهان
قدیم

خـــبــــر

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اصفهان عنوان کرد؛

قطع برق مشترکان پرمصرف؛ قبلا اخطار داده بودیم
مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان اصفهان گفت: از 
سوی وزارت نیرو در هفته جاری برای استان اصفهان پیک 
مصرف 190۶ مگاوات تعریف شد که با افزایش دمای هوا 
پیک مصرفی استان حتی از 19۷0 مگاوات عبور کرد، البته با همکاری بخش های 
مختلف از ساعت 12 تا 1۶ توانستیم بار اصفهان را تا زیر سقف مجاز هدایت و کنترل 

کنیم.
حمید علاقمندان در خصوص رکوردزنی اصفهان طی هفته جاری در مصرف برق، اظهار کرد: با 
افزایش دمای هوا دو شرکت توزیع برق شهرستان و استان اصفهان شرایط مشابهی در مصرف 
برق داشتند. وی افزود: به واسطه گرمای دو درجه ای هوا طی هفته جاری نسبت به دو هفته 
گذشته، متاسفانه بار شبکه توزیع استان برق بین ۶ تا ۷ درصد رشد داشت، البته این رشد به 

میزان یکسانی در بین شهرستان ها تقسیم نشده بود.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اصفهان توضیح داد: به عنوان مثال در شهرستان های 
شمالی استان همچون کاشان، آران و بیدگل شاهد رشــد بالاتر مصرف برق بودیم، اما در 
شهرستان های غربی استان همچون فریدون شهر، فریدن، چادگان و خوانسار رشد مصرف 
برق کمتر بود. وی با بیان اینکه استان اصفهان از شنبه تا روز سه شنبه تا قبل از ساعت ۱۲ 
ظهر از سقف پیک تعیین شده فراتر رفت، اظهار کرد: از سوی وزارت نیرو در هفته جاری برای 

استان اصفهان پیک مصرف ۱۹۰۶ مگاوات تعریف شد که با افزایش دمای هوا پیک مصرفی 
اســتان حتی از ۱۹۷۰ مگاوات عبور کرد، البته با همکاری صنایع، چاه های کشاورزی و به 
خصوص تعدادی از مشرکین خانگی از ساعت ۱۲ تا ۱۶ توانستیم بار اصفهان را تا زیر سقف 

مجاز هدایت و کنترل کنیم.
علاقمندان افزود: دو شرکت توزیع برق استان و شهرستان اصفهان برای این چهار ساعت 
که در کل کشور بیشترین مشکل افزایش مصرف را دارند، توانستند با مدیریت بار در منطقه 
سبز قرار گیرند اما از ساعت ۱۰:۳۰ تا ۱۲ ظهر میزان مصرف برق به نحوی بود که استان در 

منطقه قرمز قرار گرفت.
وی با پیش بینی اینکه تا دوشنبه هفته آینده با شرایط بحرانی افزایش مصرف برق مواجه 
هستیم و برای مدیریت بار، نیازمند همکاری مشترکان به خصوص در حوزه صنعت، کشاورزی 

و مصرف کنندگان خانگی هستیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اصفهان با بیان اینکه با وجود افزایش پیک مصرف، هیچ 
گونه خاموشی از قبل برنامه ریزی شده نداشتیم، تصریح کرد: به واسطه گرمای بالای هوا 
تعدادی از مشترکین پرمصرف و حتی تعدادی صنایع که از دیماند خود تجاوز کرده بودند، با 
توجه به اخطار قبلی، برق آنها را قطع کردیم که عمده این قطعی ها مربوط به شهرستان های 

نجف آباد، خمینی شهر و کاشان بود.

اخبار اصفهان
خـــبــــر

اخبار اصفهان
خـــبــــر

اخبار اصفهان
خـــبــــر
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بازار کار

جهت درج آگهی های 
استخدامی خود در 
 روزنامه اخبار اصفهان

  با شماره
32274500 

 تماس حاصل فرمایید 

بازار کـار

سیما ســادات لاری اظهار 
کرد: در اسفند و فروردین که 
رعایت بیشتری از طرف مردم 
انجام و فاصله گذاری ها حفظ 
شد، شاهد کاهش آمار ابتلا به 
کرونا بودیم. تنها مورد قطعی 
این است که هرچه فاصله گذاری حفظ شده 
و خودمان را با سبک زندگی کرونایی تطبیق 
بدهیم، آمارها کاهش پیدا می کند. ویروس 
کرونا غیرقابل پیش بینی است و ندانسته های 
ما در مقابل دانسته های ما بسیار زیاد است. 
همه فکر می کردیم رفتار این ویروس با فصل 
تغییر می کند، اما این ویروس همه فصل ها را 
دوست دارد. این ویروس بسیار پیچیده است 

و در کشور ما موج دوم را تجربه می کنیم.
سخنگوی وزارت بهداشــت درباره سرعت 
انتقال ویروس کرونا گفت: برخی می گویند 
سرعت انتقال ویروس کرونا افزایش پیدا کرده 
و مقاله هایی درباره آن وجــود دارد، اما هیچ 
کدام قطعی نیستند. در دنیا حدود ۱۶ میلیون 
ابتلا و حدود ۶۴۰ هزار نفر جان باخته بر اثر 
این ویروس وجود دارد. سابقه این موضوع در 
زمینه بیماری های دیگر نیز وجود دارد، وقتی 
عادی انگاری در جامعه ایجاد شود، مشکلات 
را مشاهده می کنیم. خستگی مردم و عادی 

انگاری ها باعث افزایش شیوع ویروس کرونا 
شده است.

تغییر علائم ویروس کرونا
لاری درباره تغییر علائم ابتلا به ویروس کرونا 
نیز بیان کرد: برخی علائم شاید وجود داشته 
اما مورد توجه نبودند. آنچه مشخص است، 
این بیماری علائمی مثل تب،  سرفه، مشکلات 
تنفسی و موارد دیگری دارد اما اکنون موارد 
ابتلا چه در دنیا و چه در کشور ما در جوانان و 
کودکان هم گزارش شده است. حتی در ابتدا 
گفته می شد که سابقه از دست دادن بویایی 

و چشایی وجود داشته، اما اثبات شده نبود.
ســخنگوی وزارت بهداشــت درباره تولید 
واکسن کرونا در کشور گفت: کمیته علمی 
کرونا متشــکل از افراد با تجربه و دانشمند 
داریم که با کشورهای دیگر در ارتباط هستند 
و تبادل علمی روز جهان انجام می شود. ایران 
پا به پای سایر کشــورها برای تولید واکسن 
اقدام می کند و گروه های زیادی در این زمینه 
در حال تلاش هســتند. در حال حاضر دو 
گروه مراحل تســت حیوانی را گذرانده اند. 
آن چیزی که سازمان جهانی بهداشت اعلام 
کرده، بعید است که واکسن کرونا در کمتر از 
یک سال به دست ما برسد. حتی اگر واکسن 
به دست ما برسد هم مشخص نیست که برای 
چه مدت ایمنی می دهد. آنچه قطعی است، 
همان استفاده از ماســک و فاصله گذاری و 
شست وشــوی مداوم دست هاســت. یعنی 
نمی توانیم فعلا دست روی دست بگذاریم تا 

واکسن تولید شود.
لاری در ادامه با اشــاره به داروهای موثر بر 

کرونا نیز گفت: رمدسیویر و فاواپیراویر در کل 
دنیا مطرح شده است. کمیته علمی کرونا به 
صورت مرتب جلسه هایی تشکیل می دهند و 
اگر دارویی اثربخش باشد وارد پروتکل درمانی 
می شود. این بیماری مراحل مختلفی دارد. 
مهم این است که مردم برای تهیه این داروها 
در بازارهای سیاه دارویی گرفتار نشوند. این 
داروها بیمارستانی هستند و شرایط بیمار و 
مراحل بیماری مهم است و مصرف آن باید با 
تجویز پزشک در بیمارستان انجام شود. اکنون 
تولیدکنندگان داخلی هم رمدسیویر را تولید 
کرده اند. این که مردم در بازارهای سیاه این 
داروها را با قیمت های گزاف تهیه کنند و حتی 

ممکن است تقلبی هم باشد، درست نیست.
تولید ماســک بر عهده وزارت صمت 

است
معاون وزیر بهداشت درباره ماسک اظهار کرد: 
تولید و توزیع ماسک بر عهده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت است. وزارت بهداشت متولی 
این اســت که برای کادر بهداشت و درمان 
ماســک را خریداری کرده و دپــو کند. زیرا 
ممکن است روزهای ســخت تری در پیش 
داشته باشیم. این کادر هم در حال انجام است. 
به خاطر بحث ســلامت مردم نیز مرتب به 
دنبال این هستیم که ماسک با قیمت مناسب 
در اختیار مردم قرار بگیرد. با توجه به مشکلات 
اقتصادی مردم، کلیپ های مختلفی برای تهیه 
ماسک خانگی نیز تولید شــده و در اختیار 
رسانه ها قرار گرفته اســت. حتی استفاده از 

ماسک خانگی نیز می تواند موثر باشد.
توضیح درباره برگزاری کنکور

سخنگوی وزارت بهداشــت درباره کنکور 
گفت: در این زمینه خبر نهایی را باید سازمان 
سنجش اعلام کند. در کشورهای دیگر نیز 
کنکور برگزار شده است. به هر حال شرایط 
بیماری ویژه شــده و از طرفی داوطلبان نیز 
در وضعیت روانی خاصی قــرار دارند و چند 
ماه است که درس می خوانند و انتظار دارند 
نتیجــه زحمت های خــود را ببینند. حتی 
بر اســاس نظرســنجی های انجام شده و 
اعلام معاون سازمان ســنجش، ۹۵ درصد 
داوطلبان خواسته اند که کنکور برگزار شود. 
پروتکل های بهداشتی در مورد آزمون دکتری 
و کارشناسی ارشــد به کار برده شده است. 
انجام تست سلامت، در نظر گرفته اتاق ایزوله، 

افزایش حوزه ها یا روزهــای آزمون در نظر 
گرفته شده است. حتی بحث ورود و خروج 
در حوزه امتحانی نیز طولانی تر شده تا فاصله 
گذاری ها حفظ شود. اگر همه این ها را جمع 
بندی کرده و تمهیداتی اندیشــیده شود تا 
داوطلبان از ســردرگمی نجات پیدا کنند، 
خدمت بزرگی به داوطلبان کنکور اســت. 
اگر قرار باشــد کنکور عقب بیفتد با بیماری 
آنفلوآنزا در پاییز مواجهیم. سن مشخصی در 
مورد آنفلوآنزا وجود ندارد و اگر کنکور به عقب 
بیفتد هم باید بر اساس تصمیم معقولی باشد 

و با آنفلوآنزا تداخل نداشته باشد.
لاری گفت: در ابتدای شیوع ویروس کرونا، 
آزمایش ها فقط در تهران انجام می شــد. در 

حال حاضر دستگاه ها در اکثر استان ها وجود 
دارد. کیت هم در کشور تولید می شود. با این 
حال کمبودهایی در زمینه کیت وجود دارد. 
در این شرایط هرچه بیماریابی بیشتری داشته 
باشیم و تماس نزدیک بیماران را تست کنیم، 
بسیار ارزشمند است و می تواند شیب شیوع 

بیماری را بیشتر کنترل کند.
بازگشایی مدارس

وی همچنین درباره وضعیت مدارس گفت: 
هنوز همه ما دچار عدم قطعیت هستیم، زیرا 
تکلیف ویروس مشــخص نیست. بر اساس 
آخرین تصمیم ها قرار بود از ۱۵ شهریور ماه 
کار مدارس شروع شــود، اما باید ببینیم که 

شرایط به چه شکل پیش خواهد رفت.

توضیحات جدید سخنگوی وزارت بهداشت درباره کنکور و بازگشایی مدارس
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره 

برگزاری کنکور و زمان بازگشایی مدارس توضیحاتی داد.

سن مشخصی در مورد 
آنفلوآنزا وجود ندارد 
و اگر کنکور به عقب 

بیفتد هم باید بر اساس 
تصمیم معقولی باشد و با 
آنفلوآنزا تداخل نداشته 

باشد.

رمدسیویر به صورت محدود در بیمارستان ها توزیع شد
رییس سازمان غذا و دارو از توزیع محدود رمدسیویر در دانشگاه های علوم پزشکی و بیمارستان 

ها خبر داد.
دکتر محمدرضا شانه ساز درباره قیمت داروی رمدسیور و فاویپیراویر، گفت: در شریطی داریم 
صحبت می کنیم که اگر قیمت هایی را که در دنیا عرضه می شود، نگاه کنیم، می بینیم که قیمت 
خوبی است. باید توجه کرد که هر دانه از نوع برند این داروها بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ دلار است و نوع ژنریک 
یکی از این داروها ۷۴ دلار است. بنابراین قیمت این داروها نشان می دهد که همچنان در کشور 

ما رعایت حال بیمار و مصرف کننده، به عنوان یک مقوله اصلی مدنظر وزارت بهداشت هست.
وی افزود: به هر حال این دارو جدید است و با توجه به شرایط خاصی که در دنیا وجود دارد، تولید و 
عرضه می شود. ما در زمان کوتاهی موفق شدیم که این دارو را در داخل و با قیمتی بسیار پایین تر 

از قیمت های بین المللی تولید کنیم که یقینا ارزشمند است.
شانه ساز ادامه داد: البته هنوز هیچ دارویی که بتوان ۱۰۰درصد ادعا کرد که در درمان کرونا می 

تواند موثر باشد، شناخته نشده است، اما تلاش ما این است که آخرین یافته های موجود در دنیا را 
در اختیار تیم پزشکی قرار دهیم، این داروها را با هماهنگی وزارت بهداشت تهیه کردیم و در اختیار 
قرار دادیم. طبق ســهمیه بندی که با همفکری معاونت درمان انجام شده، رمدسیویر در اختیار 
بیمارستان ها و دانشگاه های علوم پزشکی به صورت محدود قرار گرفته و انتظارمان این است که 

دقت لازم در زمینه تجویز انجام شود.
وی درباره بالا بودن قیمت این دارو برای برخی از مردم، اظهار کــرد: این دارو قطعا فقط داروی 
بیمارستانی است و نباید در خارج از فضای بیمارستان تجویز و استفاده شود. آن هم در بخش هایی 
که بیماران کرونایی در آن بستری هستند و زیر نظر رشته های خاص تخصصی باید تجویز شود. باید 
توجه کرد که این داروها ضدویروسی هستند و قطعا مصرف بی رویه آن می تواند مقاومت ویروسی 
داده و اندک بارقه امید هم از بین برود. ما تحت نظارت روسای دانشگاه و معاونت های غذا و دارو 

رمدسیویر را به صورت کاملا کنترل شده در اختیار قرار می دهیم.
وی تاکید کرد: از پزشکان می خواهم که در تجویز بسیار دقت کنند و به دستورالعمل ها توجه 
کنند. از مردم هم می خواهم که اگر تجویز شد، این داروها را با هر قیمتی از ناصرخسرو و بازار سیاه 

تهیه نکنند، ما گزارشات زیادی داشتیم که چیزی که از ناصرخسرو 
تهیه شده بود، رمدسیویر نبود، بلکه آنتی بیوتیک هایی بوده که 
با قیمتی گزاف از سوی عده ای سودجو در اختیار مردم قرار داده 
شده بود. اگر این دارو در بیمارستان تجویز شود، حتما در اختیار 
بیمار قرار می گیرد. اگر در خارج از بیمارستان هم تجویز شود، 

قطعا مورد نیاز بیمار نیست. البته حتما همکارانمان در سازمان 
های بیمه گر بــر روی کاهش بار هزینه ای ایــن دارو بر مردم کار 

خواهند کرد.
وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، درباره کمیاب شدن داروی آزیترومایسین نیز 
گفت: این دارو موجود است و جزو داروهایی اســت که هم ماده اولیه اش و هم در چند کارخانه 
محصول نهایی آن در کشور تولید می شود. این دارو در پروتکل ابتدایی کرونا وجود داشت و اکنون 
هم موجود است. اگر موردی از کمبود گزارش شده باشد، معاونت های غذا و دارو در دانشگاه ها می 

توانند آن را در اختیار مراکز قرار دهند.

بهار نیوز
گزارش

ISFAHAN
N E W S

استخدام کارشناس بازرگانی خارجی 
در شرکت لوله و قوطی اصفهان
karshenas989@gmail.com

استخدام کارشناس فروش در 
فروشگاه اینترنتی آسان جهاز

estekhdam.new1@gmail.com

استخدام مدیر دفتر تهران و کارشناس 
فروش در هلدینگ متک

Horr.business@gmail.com

استخدام کارشناس پشتیبانی نرم 
افزار در شرکت سایان رایان اکباتان

تلفن ۰۳۱۹۱۰۹۰۱۵۰

استخدام کارمند فروش کالا در یک 
شرکت معتبر در اصفهان
موبایل ۰۹۱۳۵۷۰۹۰۰8

استخدام کارشناس برنامه ریزی تولید 
)رشته صنایع( دریک شرکت معتبر 

نساجی
تلفن ۰۳۱۳۳8۰2۳۰۰

استخدام کارشناس کدینگ آقا در 
گروه صنعتی انتخاب در اصفهان

khosravi.m@entekhabgroup.com

استخدام بازاریاب حضوری - تلفنی در 
شرکت پادراتوس نصف جهان

تلفن ۰۳۱۳۴۵8۷۱۶۳

استخدام نیروی ساده و مسئول فنی 
دستگاه در یک کارگاه تولیدی

موبایل ۰۹۱۰۳2۰۳2۳۶

استخدام حسابدار در شرکت 
پخش بهداشتی بامداد کیمیانفیس 

در اصفهان
تلفن ۰۳۱۳۶۶۹۶۱۶۴

استخدام تکنسین فنی خدمات 
پس ازفروش ،نصب،راه اندازی در 

کل ایران
فاکس ۰2۱888۴۶۶۶2

استخدام حسابدار خانم در یک 
شرکت معتبر در اصفهان
واتساپ ۰۹۱۳۷۱۵۵۹۵۴

استخدام کارشناس فنی آقا در شرکت 
شبکه پرداز سپاهان در اصفهان

موبایل ۰۹۳۹2۵۵۴۷۰۰

استخدام  در شرکت بین المللی 
سحر آب صنعت در اصفهان

تلگرام ۰۹۱۰۳۷۷۱۳۰۱

استخدام سرپرست پخش آقا در یک 
شرکت معتبر در اصفهان
تلفن ۰۳۱۴۵8۳8۹۶۵

استخدام کمک حسابدار در یک 
شرکت معتبر در اصفهان
موبایل ۰۹۱۳۱۱88۹۱۳

گزارش

عضو 
کمیته مشورتی علمی کشوری کووید ۱۹، گفت: با 

افزایش شمار مبتلایان به نظر می رسد قدرت تکثیر ویروس افزایش  یافته است.
 محبوبه حاجی عبدالباقی، با اشاره به شیوع مجدد کرونا در کشور، گفت: متخصصان کشور 
تحقیقات و مطالعات گسترده ای در زمینه این بیماری انجام داده و تجربیات بسیاری کسب 

کرده اند که نتیجه این مباحث به مسئولان منتقل می شود تا تصمیمات بهتری اتخاذ کنند.

عضو کمیته مشورتی علمی کشوری کووید ۱۹، با اشاره به پیشینه اقداماتی که 
تاکنون انجام شده است، افزود: از اواخر بهمن ۹8، نشست های علمی تشکیل و 
پروتکل های بهداشتی و درمانی تدوین شد. هماهنگی بزرگی بین دستگاه های 
مختلف به وجود آمد و اغلب با تصور اینکه مســیر ساده ای است و بیماری به 

راحتی کنترل می شود، وارد عرصه شدند.
وی ادامه داد: خوش وقتی موج اول کووید ۱۹ در کشور، همزمانی آن با تعطیلات 
نوروز و ماه رمضان بود که خود به خود منجر به کاهش فعالیت ها شد و تعطیلی 
که صورت گرفت به کنترل بیماری کمک کرد. اما با از سرگشیری فعالیت ها و 
جهشی که ساختار ویروس پیدا کرده، قدرت انتقال آن بیشتر شده و افرادی که 

مبتلا می شوند دچار عوارض بیشتری هستند.
حاجی عبدالباقی با اشاره به خستگی کادر بهداشت و درمان، گفت: این بیماری 
هنوز درمان و واکسن مشخصی ندارد. افزایش شمار مبتلایان و تعداد بیمارانی که 
فوت می کنند و همچنین ابتلای کادر درمان به این بیماری و کاهش نیروی بیمارستان ها حجم 

کار بسیاری را تحمیل می کند و این باعث خستگی جسمی و روحی کادر درمان شده است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، با طرح این سئوال که در چنین شرایطی چه باید 

کرد، افزود: راه حل اصلی پیشگیری است. به خصوص در شرایطی که ماه محرم را در پیش داریم.
وی ادامه داد: برگزاری هرگونه مراسمی که در آن تجمعات زیاد باشد منجر به ابتلای افراد بسیاری 
می شود. من فکر می کنم اگر در برپایی مراسم عزاداری حتی اگر یک نفر براثر ابتلا به کووید 
۱۹ جان خود را از دست بدهد همه آنهایی که باعث این تجمع شده اند به جای اینکه ثواب ببرند 

جنایت کرده اند. چرا که همه می دانیم این بیماری می تواند منجر به مرگ بعضی از افراد شود.
عضو کمیته مشورتی علمی کشوری کووید ۱۹، گفت: با افزایش شمار مبتلایان به نظر می رسد 

قدرت تکثیر ویروس افزایش یافته است.
وی افزود: ما بر تعطیلی مشاغل کوچک تأکید نداریم چرا که با معیشت مردم سروکار دارد ولی 
تأکید می کنیم که همه مشاغل با رعایت دقیق پروتکل ها فعالیت کنند و بر این امر نظارت صورت 
گیرد. اما مراسم عزاداری وابسته به معیشت مردم نیست و نتیجه برگزاری آن فشار زیاد به کادر 

درمان، صرف هزینه های بسیار و صدمات جبران ناپذیر است.
حاجی عبدالباقی تاکید کرد: استفاده از ماسک در مراسم عزاداری نیز فایده ای ندارد زیرا گریه 
و شیون باعث انتقال بیشتر ویروس و همچنین خیس شدن و بی اثر شدن ماسک می شود. اگر 
غذای نذری نیز با دست های خیس و آلوده به ترشحات تنفسی خورده شود، مسلماً باعث ابتلا و 

افزایش انتقال بیماری می شود.

متخصص بیماری های عفونی: 

قدرت تکثیر ویروس کرونا افزایش  یافته است

اطلاعیه کمیته اطلاع 
رسانی ستاد مقابله با کرونا: 
برگزاری عزاداری فقط در 
روزها و مکان های مشخص 

برگزاری مراسم عزاداری عمومی در فضاهای 
سربسته صرفاً در ایام مشخص شده و ساعات 
محدود و در مساجد، حسینیه ها و تکایایی 
مجاز است که به تشخیص کارگروه استانی 
دارای شرایط مناسب بهداشتی و مدیریتی 

هستند.
به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاری تسنیم، 
کمیته اطلاع رسانی ســتاد ملی مدیریت 
و مقابله با کرونا، با توجه به نزدیک شــدن 
ایام محرم و برگزاری آیین های ســوگواری 
سیدوسالار شهیدان، اطلاعیه شماره یک 
خود را با تاکید ویژه بر رعایت »دقیق و کامل 

دستورالعمل های بهداشتی از سوی مردم، 
سخنرانان و مسئولان هیئات مذهبی، تکایا 
و حسینیه ها« در ایام ماه محرم منتشر کرد.

۱.    برگزاری مراســم عزاداری عمومی در 
فضاهای سربسته صرفاً در ایام مشخص شده 
و ساعات محدود و در مساجد، حسینیه ها و 
تکایایی مجاز است که به تشخیص کارگروه 
استانی دارای شــرایط مناسب بهداشتی و 

مدیریتی هستند.
2.    برگزاری مراسم در اماکن مجاز  صرفا با 
رعایت اصول »کاهش زمان مراسم، تراکم 
حداقلی، آلودگی زدایی منظم، رعایت فاصله 
یک و نیم متر و استفاده مستمر و همگانی از 

ماسک« انجام می شود. 
۳.    مســئول برگزاری مراسم عمومی باید 
نســبت به رعایت کامل ضوابط بهداشتی، 
تعداد شــرکت کنندگان، زمان برگزاری و 

نحوه پذیرایی متعهد شود.

۴.    هیچ گونه پذیرایی در جریان برگزاری 
مراسم عزاداری و پس از آن  انجام نمی شود 
و اطعام و نذورات صرفاً مطابق دستورالعمل 
های بهداشتی در پخت و پز و بسته بندی به 
صورت بیرون بر و در ظروف غیر مشترک و 

یک بار مصرف توزیع می شود.
۵.    صدا و سیما و نهادهای تبلیغی و مردمی 
نسبت به ارائه برنامه های ابتکاری مناسب 
وضعیت فعلی کشور و تقویت فضای معنوی 
و فرهنگ عاشــورایی در فضای تبلیغاتی و 

مجازی اقدام کنند.
۶.    کمیته اطلاع رســانی و تبلیغات ستاد 
ملی با هماهنگی همه دستگاه های اجرایی و 
مردمی به ویژه رسانه ها، صدا و سیما و هیئات 
مذهبی نسبت به آماده سازی افکار عمومی و 
ارائه آموزش های بهداشتی ویژه ایام عزاداری 

اقدام می کند.

درخواست عضو ستاد کرونا مبنی بر "تعویق" یا 
"برگزاری کنکور در فضای باز"

عضو کمیته کشوری ستاد مقابله با کرونا ضمن درخواست برای تعویق یک 
ماهه برگزاری کنکور سراسری گفت: در غیر این صورت بهتر است کنکور 

با رعایت فاصله فیزیکی در محیط باز برگزار شود.

دکتر مینو محرز در خصوص برگزاری کنکورهای سراسری گفت: به عنوان 
یک متخصص عفونی در حال حاضر که اوج بیماری در بسیاری از استان 
ها به ویژه تهران وجود دارد و با توجه به تغییر ماهیت بیماری کووید۱۹ و 
جهشی که پیدا کرده و قدرت سرایت آن افزایش چشمگیری داشته است، 

باید اعلام کنم که از هر گونه تجمع باید جلوگیری شود.
وی افزود: کنکور حدود دو ساعت زمان می برد و افراد در محیطی بسته 

باید بنشینند این در حالیســت که اعلام می شود در محیط های بسته 
حتی با استفاده از ماسک امکان سرایت بیماری وجود دارد. قطعا در چنین 
شرایطی اگر نمی شود کنکور را به عقب بیندازند جای طرح این پرسش 
وجود دارد که آیا سالن های کافی دارند که با رعایت فاصله فیزیکی و تهویه 
مناسب بتوان این آزمون را برگزار کرد؟ اما در چنین شرایطی هم خیلی 

ریسک است.

وی ادامه داد: ما نمی خواهیم به جوانان کوچکترین آسیبی وارد شود اما اگر 
خدای نکرده این بیماری در این آزمون اپیدمی شود، چه اتفاقی می افتد. 
میلیون ها نفر درگیر می شوند؛ چرا که این افراد به خانه می آیند و چندین 

نفر از اعضای خانواده را درگیر می کنند.
وی تاکید کرد: درخواست من این است که این آزمون یک ماه دیگر به عقب 

انداخته شود یا با رعایت فاصله فیزیکی در محیط باز برگزار شود.

 آیا در معرض
 ابتلا به کرونا هستم؟

 بیماری کروناویروس عفونتی است که در اثر 
نوع خاصی از ویروس ایجاد می شود و اولین 
بار در اواخر سال 2۰۱۹ در چین ظاهر شد. 
افراد مبتلا به کرونا می توانند دچار تب، سرفه 
یا مشکل تنفسی شوند. مشکلات مربوط به 
تنفس هنگامی اتفاق می افتد که عفونت روی 
ریه ها اثر بگذارد و باعث ایجاد پنومونی یا ذات 

الریه شود.
ویروس کرونا تاکنون میلیون ها نفر را آلوده 
کرده و جان هزاران نفر را گرفته است، یکی 
از مهم ترین موضوعات در این مورد این است 
که علائم و عوارض ویروس کرونا چیســت؟ 
علائم معمولاً چند روز پس از آلوده شــدن 
فرد به ویروس شروع می شود، اما در بعضی از 

افراد ممکن است این علائم دیرتر ظاهر شود.
بر اساس آنچه تا کنون می دانیم، سالمندان، 
و صرف نظر از سن افراد دارای شرایط خاص 
مانند سرطان، بیماری مزمن کبدی، بیماری 
مزمن انسدادی ریه، ضعف سیستم ایمنی به 
دلیل پیوند اعضا، چاقی )افراد دارای شاخص 
توده بدنی بالاتر از ۳۰(، عروق کرونر یا ضعف 
عضلات قلب، مشکلات قلبی مثل نارسایی 
قلبی، بیماری سلول داســی شکل و دیابت 

نوع دو در معرض ابتلا به کووید-۱۹ هستند.
برای پیشــگیری از ابتلا به بیماری از جمله 
کارهای ابتدایی که باید بــرای محافظت از 
خود باید انجام دهید این است که تا حد امکان 
ارتباط خود را با دیگران محدود کنید، به طور 
مرتب دستان خود را با آب و صابون بشویید، 
از تماس نزدیک با افراد بیمار و کســانی که 
مشکوک به بیماری هستند پرهیز کنید. در 
واقع با دیگران حداقل 2 متر فاصله را رعایت 

کنید، سطوح را تمیز و ضدعفونی کنید، 
از کلیه ســفرهای دریایی و هوایی یا زمینی 

غیرضروری اجتناب کنید.
برخی از افراد مبتلا به کرونا هیچ گونه علامتی 
ندارند، یا فقط علائم خفیــف دارند. اما در 
برخی دیگر، COVID-۱۹ می تواند منجر به 
مشکلات جدی مانند ذات الریه، عدم دریافت 
اکسیژن کافی و حتی مرگ شود. این مورد 
بیشتر در افرادی که مشکلات دیگری مانند 
بیماری های زمینه ای دارند قابل انتظار است.

برخی از کارشناســان توصیه می کنند در 
صورت لزوم از سفر به مناطق آلوده خودداری 
کنند. اگر در آنجا زندگی می کنید یا به آنجا 
مسافرت می کنید، ســعی کنید از افرادی 
که هر کدام از علائم COVID-۱۹ را دارند، 
دوری کنید. همچنین می توانید با شستن 
بیش تر دســتان خود با آب و صابون از خود 

محافظت کنید.
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Close to 1.22 million tons of 
goods worth $486.5 million were 
exported through the western 
Kordestan province during the 
first four months of the current 
fiscal (March 20-July 21), a senior 
customs official said.
According to Bakhtiar 
Rahmanipour, the head of 
the Kordestan Customs 
Administration, the above 
figures show a 68% and 76% 
hike in terms of value and volume 
respectively compared with the 
corresponding period of the last 
fiscal year.

Of the total amount, a total of 
685,337 tons worth $272.46 
million were the share of 
commodities produced in the 
province, he noted.
Iraq, Afghanistan, Russia, 
Romania and Turkey were the top 
export destinations.
A total of 12,917 tons of goods 
worth $14.76 million were 
imported to the province during 
the same period.
Top exporters to Kurdestan 
during the period were Iraq, 
Turkey, China, the Netherlands 
and Germany.

Iran’s trade 
value hits 
$14bn in Q1
Islamic Republic 
of Iran’s trade 
value reached $14 
billion in the first 
three months of the 
current year (from 
March 21 to June 
20).
Accordingly, the 
Islamic Republic of 
Iran exported $6.4 
billion and imported 
$7.6 billion worth of 
products in the same 
period, based on 
which, total value of 
trade of the country 
from March 21 to 
June 20, 2020, hit 
$14 billion at large.
According to 
studies made by 
Tehran Chamber 
of Commerce, 
Industries, Mines 
and Agriculture 
(TCCIMA), Islamic 
Republic of Iran 
exported $11.4 
billion and imported 
$10.4 billion worth 
of products in the 
first three months 
of the last Iranian 
calendar year (from 
March 21 to June 20, 
2019).
Based on the above 
figures, Iran’s total 
trade value in the 
first three months 
of the last Iranian 
last year hit $21.8 
billion.
Iran’s export value 
in the first quarter of 
the current year hit 
$6.4 billion, showing 
a 44 percent decline 
as compared to the 
same period of last 
year.
Iran exported $11.4 
billion worth of 
products to other 
countries in the first 
three months of last 
year.
The Islamic Republic 
of Iran exported 
40.0 million tons 
of products in the 
first three months 
of the last year, 
showing a 21.9 
million-ton decline 
in the current year’s 
c o r r e s p o n d i n g 
period.
Also, the Islamic 
Republic of Iran 
imported $7.6 
billion worth of 
products in the 
first three months 
of the current year, 
registering a 26.8 
percent decline as 
compared to the 
same period of last 
year.
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Exports via Kordestan customs top 1m tons in 
four months

The dour outlook 
for the world’s 
largest economy 
is expected to see 
the U.S. Federal 
Reserve sticking 

to a dovish stance at its policy 
review later in the day, with 
dollar bears betting it could 
hint of other ways to loosen 
policy further down the road.
The dollar index against six 
major currencies stood at 
93.720 .DXY, near its lowest 
since June 2018 this week.
The euro traded at $1.1723 
EUR=, up slightly on the 
day though it has stepped 
back a tad from Monday's 
22-month high of $1.17815.
The dollar changed hands 
at 105.05 yen JPY=, near a 
4-1/2-month low of 104.955 
hit the previous session.
Its weakness stemmed from 
an eroding perception that 
U.S. economic growth would 
be stronger than the rest of 
the developed world and 
that investors could count on 
higher returns in the dollar.
U.S. consumer confidence fell 
more than expected in July, 
losing steam following two 
months of recovery, in a fresh 
sign that rising COVID-19 
infections are dampening 
consumption.

Four U.S. states in the south 
and west reported one-day 
records for coronavirus 
deaths on Tuesday and 
nationwide cases stayed 
high.
“Given the concerns 
about the second wave of 
infections, markets think the 
Federal Reserve is likely to 
take a dovish policy stance,” 
said Yujiro Goto, chief 
FX strategist at Nomura 
Securities.
Investors will be watching 
for any indications that 
the U.S. central bank will 
increase its purchases 
of longer-dated debt, 
implement yield caps or 
target higher inflation than 
it has previously indicated 
when it concludes its two-
day meeting on Wednesday.
Goldman Sachs on Tuesday 
noted that a potential Fed 
shift “towards an inflationary 
bias” along with record 

high debt levels by the 
United States government 
are raising “real concerns 
around the longevity of 
the U.S. dollar as a reserve 
currency.”
Such worries are spurring 
a rush to gold, which last 
stood at $1,963.5 per ounce 
XAU=, near its record high 
of $1,980.5 per ounce on 
Tuesday.
In fact, some market players 
think the dollar is long 
overdue for a pullback after 
the Fed’s unprecedented 
money-printing since March 
to cope with a pandemic-
triggered recession.
The Fed’s balance sheet has 
swelled about $3 trillion to 
as high as $7.17 trillion, much 
faster than those of other 
central banks as banks and 
corporates around the world 
sought dollar liquidity to 
survive lockdowns, though 
the tally has shrank slightly 

in recent weeks.
Also weighing on the dollar 
were uncertainties over an 
additional fiscal package to 
support the economy.
Some Republicans in the U.S. 
Senate have pushed back 
against their own party’s $1 
trillion coronavirus relief 
proposal while Democrats 
have called for much larger 
support, including a full 
extension of a $600-per-
week enhanced coronavirus 
unemployment benefit.
The British pound fetched 
$1.2931, having hit a 
4-1/2-month high of 
$1.2952 GBP=D4 on 
Tuesday.
The Australian dollar 
traded at $0.7170 AUD=D4, 
near its 15-month peak of 
$0.7184 touched a week 
ago, stepping back slightly 
after data showed Australia's 
consumer prices fell by a 
record in the second quarter.

Iran to pay for basic 
commodities through Iraqi 
banks, official says
Head of Iran-Iraq Joint Chamber of Commerce, 
Yahya al-Eshaq, said on Wednesday that Iran 
will pay for basic commodities being purchased 
from different countries via Iraqi banks as per an 
agreement with Iraqi Government on payment of 
arrears to Iran.
The Iraqi debts to Iran are for the country’s energy 
imports including electricity and gas from Iran.
Speaking to IRNA correspondent, Al Eshaq said that 
Iraqi Prime Minister Mustafa al-Kadhimi agreed to 
pay arrears to Iran during his visit to Iran last week.   
Noting that the two countries are determined to 
increase trade to $20 billion a year, he said that 
during al-Kadhimi’s visit, the two sides agreed on 
completing Shalamche-Basra railway as well as 
dredging up the bordering Arvand River.
He said that both Tehran and Baghdad have 
underlined the need to continue with trade 
exchanges despite the lockdown in the aftermath 
of coronavirus disease (COVID-19) pandemic, 
observing all the protective health protocols.
The Iraqi prime minister visited Iran last week as 
his first foreign visit after being appointed to the 
post which indicated the significance of relations 
between the two countries.

Iran, Afghanistan to link rail 
networks by November 2021
The deputy Urban Affairs Minister announced that 
Iran is building a railway for Afghanistan.
In an exclusive interview with ILNA news agency 
correspondent, Kheirollah Khademi said that 
according to the schedule, this project should be 
put into operation in November 2021.
“Some 76 km of this railway is in the Iranian soil and 
62 km of the railway in Afghanistan.”
He said that 30 kilometers of the railway track has 
been constructed so far.
 According to the report, a railway track from 
Chabahar Port to Central Asia will extend 
Afghanistan’s connectivity in the region.
“Economic engagements between Iran, India, and 
Afghanistan would be strengthened through this 
railway track,” Khademi stressed.
The managing director of Iran's Construction and 
Development of Transportation Infrastructures 
Company (CDTIC) also added “The railway track 
project was a long-term project which would be 
implemented despite economic sanctions against 
Iran.”
“At present, all Iranian trade with Afghanistan is 
done through sea and roads and if a rail network is 
established between the two countries, most of the 
cargo will be transferred by railways.

Iran's Kerman attracts $ 
282m foreign investment
The Deputy Director General of Economic Affairs 
and Finance of Kerman Hamid Shahsavari said that 
Kerman has attracted 282 million dollars' foreign 
investment during six years.
Shahsavari said on Tuesday that during the past 
six years, 38 projects worth 1.65 billion dollars had 
been approved to be implemented through foreign 
investment, adding that investment will continue 
for completion of the projects.
He noted that said that foreign investments have 
been made by mainly European and South East 
Asian countries in the field of industrial and new 
and solar energy projects.
Shahsavari added that provincial officials review 
the process of projects being implemented by 
foreign investors every three months.

The dollar languished near two-year lows on 
Wednesday as the United States struggled to 
contain a spike in coronavirus cases, dashing 
hopes for a quick economic recovery.

Dollar wallows near two-year low as 
coronavirus keeps Fed in a bind
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Such worries are 
spurring a rush to 
gold, which last 
stood at 1,963.5$ 
per ounce XAU=, 
near its record 
high of 1,980.5$ 
per ounce on 
Tuesday.
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Iran’s trade vol. 
exchange with China 
must increase: MP
 A member of Iranian Parliament National 
Security and Foreign Policy Commission 
said that Iran’s trade volume exchange with 
the East especially China must increase, for, 
western countries showed that they are not 
trustworthy.
Speaking in an interview with Mehr news 
agency on Wed., Ebrahim Azizi said that 
senior officials of the Establishment and 

also lawmakers consider the national 
interests when sigining contracts with world 
countries.
While concluding agreements with other 
countries, government officials focus on 
safeguarding the independence of the 
country, he reiterated, adding, “we believe 
that country’s trade exchange volume with 
Eastern countries especially China should 
increase and most legislators in the Iranian 
Parliament emphasize on increasing trade 
exchange volume with the People’s Republic 
of China.”
The Islamic Republic of Iran needs to 

establish more interaction and relations 
with countries that have established more 
economic and foreign policy relations 
with the country over the past years, Azizi 
highlighted.
Countries that have shown hostility to the 
Islamic Republic of Iran since the victory of 
the Islamic Revolution are not trustworthy, 
he said, adding, “if suitable ways are paved for 
the country to establish more relations with 
Eastern countries in the current situation, it 
will be a very strong response to the lack of 
commitments of Western countries towards 
Iran.”



He said in 
remarks to the 
cabinet session 
this morning 
that the current 
management of 
the affairs of the 

country is satisfactory 
and fundamental needs 
were enough provided 
for the people.
The government is 
aiming to keep the prices 
in balance and has taken 
due measures towards 
the issue, the president 
said.
The more the production 
and employment 
increase, the more 
exports the country 
will witness growth, 
the president noted, 
referring to growth in 
country's production 
thanks to great endeavor 
made by the national 
manufacturing sector.
Elsewhere, he talked 
of Iran's cooperation 
with Eurasian 
Economic Union since 
implementation of 
bilateral agreement, 
and said Iran' exports 
to member states have 
grown up 63 percent 
during the first three 
months of the Iranian 
year stared on March 21.
Despite the unusual 
situation caused by 
pandemic worldwide 
and lockdown of the in 
borders, Iran's exports 
increased, the president 
noted.
Since its outbreak 
in December 2019 
worldwide, the 
coronavirus pandemic 
created obstacles to 
holding many world 
events, meetings and 
public gatherings. It 

also led to the closure 
of border crossings as a 
preventive measure to 
counter the deadly virus 
which has killed over 
663,000 up to now.
The president said that 
good move has been 
taken across the country 
to follow regulations 
and keep the market and 
prices in balance.
Also about religious 
rituals including Arafah 
Day and Muharram to 
mourn for martyrdom of 
Imam Hussein- the third 
Imam of Shia Muslims, 
the president said they 
will be held under the 
health protocols that 
the protective measures 
should be followed by all.
On day of Arafah, Shia 
Muslims go to holy 
places such as mosques 
and graves of Shia Imams 
to perform Arafah 
prayers.
This year, Iranian 
pilgrims cannot attend 
the Disavowal of Pagans 
ceremony in Arafat 
Desert, 20 km southeast 
of holy city of Mecca in 
west of Saudi Arabia, 
due to the coronavirus 
pandemic, the president 
said while describing the 
event as unprecedented 
in the history of Islam.
Touching upon the 
enemies' anti-Iran 
measures, President 

Rouhani said that they 
were in vain to damage 
"our economy" and 
put people under the 
economic pressure.
In recent weeks, the 
enemies have also 
taken another anti-
Iran measure that was 
to sow discord among 
people, government 
and the three branches 
of power; however, 
they were unsuccessful 
thanks to national unity 
and guidelines made by 
the Supreme Leader of 
the Islamic Revolution, 
he said.
Further, he called on 
the nation to not pay 
attention to rumors 
made by the enemies 
to create problems for 
people.
Meanwhile, the 
president censured the 
enemies for attempts 
to issue anti-Iran 
resolution at the United 
Nations Security Council.
In a related 
development, Iranian 
Foreign Minister 
Mohammad Javad Zarif 
has said that US attempt 
to extend arms embargo 
on Iran runs counter to 
the context of the Joint 
Comprehensive Plan 
of Action (JCPOA) as 
there is nothing about 
sanctions on arms at the 
Resolution 2231.

The Iranian president 
said that the enemies 
continued their 
sinister activities by 
endangering Iranian 
passenger plane on the 
international sky.
Then, he called on 
International Civil 
Aviation Organization 
(ICAO), UN Security 
Council and regional 
states to react to the 
issue and take stance on 
it.
Iran's Mahan Air 
passenger plane was en 
route to Beirut, Lebanon, 
when it was threatened 
by two US military jets 
on Syrian airspace on 
Thursday night (July 
23). Civil Aviation 
Organization of Iran has 
lodged a protest with 
the International Civil 
Aviation Organization 
over the US aggression 
on an Iranian passenger 
plane which made some 
of the passengers and 
crew wounded.
The president addressed 
the officials at the White 
House and said they have 
only one way to deal 
with Iran, and that is to 
implement International 
Law and compensate the 
Iranian people for losses.
"If you think the Iranian 
nation will bow down to 
your pressures and evil 
acts, you make mistake."

Tehran, Seoul to confer on 
development of humanitarian trade
Following the first humanitarian shipment to Tehran 
in May under the US sanctions, Iran and South Korea 
will hold virtual talks on Wednesday about expanding 
humanitarian trade like medicine exports.
The discussion will focus on how to match Iran's demand 
for medicine and medical equipment with what South 
Korean exporters can offer, Yonhap news agency reported.
Lee Seong-ho, deputy foreign minister for economic 
affairs, will lead the South Korean side comprised of 
officials from other ministries and trade agencies. 
Among the Iranian officials attending the meeting will 
be Mohammad Reza Shannehsaz, head of Iran's Food and 
Drug Administration, and its central bank officials.
In late May, South Korea sent to Tehran US$500,000 worth 
of medicine for hereditary diseases.
Iran is struggling to return the funds frozen by foreign 
banks amid a shortage of hard currency in the country 
which has been contending with the coronavirus 
pandemic over the past months.
Tehran has already given an official warning to Seoul over 
the frozen assets.
South Korea is citing US sanctions as an excuse for not 
releasing Iran's money and in case the diplomatic efforts 
do not lead to constructive results and South Korea 
continues to obey the US’ policies, Iran may officially sue 
South Korea as Seoul refrains from paying off its oil debts 
to Tehran.
IRGC displays defense might on 
second day of military drill
The Islamic Revolution Guards Corps (IRGC) on 
Wednesday launched the second day of the final stage of 
a military exercise in southern Iran.
Codenamed “Payambar-e Azam 14 (The Great Prophet)”, 
the joint exercise, including forces from the IRGC Navy and 
the IRGC Aerospace Force, involves ground, aerial, naval 
and space operations in the Persian Gulf and the Strait of 
Hormuz
Using new tactics and equipment, the IRGC Air Force 
demonstrated some of its extensive capabilities in the face 
of hypothetical enemy threats.
The successful launch of surface-to-air ballistic missiles 
against the hypothetical enemies was among the 
measures of Wednesday’s drill. The launch of such 
missiles, which were camouflaged and fired from the 
depths of the ground, could pose serious challenges to 
the enemy intelligence agencies in the event of a serious 
challenge.
The IRGC Sukhoi fighter jets also targeted predetermined 
spots on Farur Island in the Persian Gulf.
Moreover, IRGC drones attacked the enemy's simulated 
aircraft carrier and targeted the vessel’s bridge.
Destroying hypothetical enemy targets, which were much 
smaller than the actual size, with a variety of smart bombs 
was another part of this phase of the exercise.
Successful missile combat operations were also carried 
out by firing two Hormoz and Fateh surface-to-surface 
missiles, and one ballistic missile at specific targets.
The IRGC also attacked the hypothetical enemy targets 
with Shahed 181 drones during the Wednesday phase.

President: Enemies could not halt "our 
exports" 

Iranian President Hassan Rouhani said 
on Wednesday that the country has 
passed difficult days in the past two years; 
meanwhile, the enemies could not halt 
"our exports".
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Leader: Hajj, manifestation 
of power against hegemonic 
powers
The Supreme Leader of the Islamic Revolution 
Ayatollah Seyyed Ali Khamenei said the event of Hajj is 
a manifestation of power against all those hegemonic 
powers that are the hardcore of corruption, oppression, 
suppression of the weak and looting resources.
The Leader made the remarks in a message on 
Wednesday issued on the occasion of the start of the Hajj 
pilgrimage.

He said both the body and the soul of the Islamic Ummah 
is presently suffering from the oppression and the evil 
acts and bloodshed.
The annual Hajj is a major religious duty for Muslims 
and must be performed at least once during a Muslim's 
lifetime.    
Due to COVID-19 pandemic, the Hajj pilgrimage this year 
will be performed in a very restricted manner by only one 
thousand Muslims attending the rituals.
The Supreme Leader pointed out that the US presence 
in the West Asia region is harmful for the nations of that 
region and it will result in insecurity, annihilation and 
backwardness of those countries. 

He noted that 
in the current 
incidents of the 
US and the anti-
racism moves by 
that country's 
people, "our firm 
stance is taking 
side with people 
and condemning the 
brutal behavior of the 
racist government of the 
US".

 he called on 
International 
Civil Aviation 
Organization 
(ICAO), UN 
Security Council 
and regional 
states to react 
to the issue and 
take stance on it.
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Iran 
successful 
in all fields 
despite 40 year 
of sanctions
 An Iranian diplomat 
said that despite 
the 40 years of 
oppressive US 
sanctions, Iran has 
been able to achieve 
great progress 
in the fields of 
science, industry, 
military, medicine, 
a g r i c u l t u r e , 
IT, nuclear, 
nanotechnology.
Nasser Kanani 
Chafi, the head of 
Interest-Section of 
Islamic Republic of 
Iran in Cairo, wrote 
in an article on the 
occasion of the 
death anniversary 
Mohammad Reza 
Pahlavi, the fugitive 
Shah of Iran in Cairo, 
Egypt on August 
26, 1980.On this 
basis, he made some 
statements over the 
achievements of the 
Islamic Republic of 
Iran and added that 
“historically Iran 
is neither a weak 
and degenerate 
country nor an 
interventionist and 
colonialist country. 
The fact is that the 
Islamic Revolution 
happened four 
decades ago to 
preserve national 
i n d e p e n d e n c e 
and oppose the 
intervention and 
domination of foreign 
powers, including the 
United States.” 
Kanani went on to 
explain that Iran is 
also an economically 
developing country 
that, despite 40 
years of oppressive 
sanctions by the 
US, has succeeded 
in the fields of 
science, industry, 
military, medicine, 
a g r i c u l t u r e , 
IT, nuclear, 
n a n o t e c h n o l o g y 
and other new 
technologies and in 
producing strategic 
agricultural products 
has reached self-
sufficiency as well.
Having a large 
number of specialist 
physicians and 
modern medical 
centers, today Iran 
treats many patients 
of regional countries 
as well as exporting 
many pharmaceutical 
items and medical 
equipment to global 
markets, he wrote.

Iran
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Criminal Groups Seeking to 
Create Chaos in Iraq: Interior 
Ministry
 The Iraqi Interior Ministry warned that “criminal groups” are at work 
at the iconic Tahrir Square in Baghdad to beat peaceful demonstrators 
and create chaos, calling on protesters to cooperate with authorities 
to identify the outlaws.
The ministry, in a statement released on Tuesday, blamed armed 
groups for the death of at least two protesters and injury of several 
others during renewed overnight anti-government protests.
The deaths, reported on Monday by human rights monitors 
and officials, were the first during rallies against corruption, 
unemployment and poor public services since new Prime Minister 
Mustafa al-Kadhimi was sworn into office in May.
“Our security units monitored the situation, and in light of the 
preliminary investigation results of the events of Sunday night, we 

observed that dangerous criminal groups in Tahrir Square are 
seeking to create chaos by beating protesters within the crowd 
and trigger clashes,” the Iraqi Interior Ministry’s statement read, 
Press TV reported.
The statement also called on protesters to cooperate with security 
forces on Tahrir Square to identify the outlawed armed groups, who 
are aiming to push the country into a “dangerous” situation.
“We assure the security forces’ commitment to the order of the Iraqi 
Commander-in-Chief [Prime Minister Mustafa al-Kadhimi] for not 
using live ammunition against protesters,” it added.
Speaking to the nation on state television, Kadhimi had announced 
an investigation into recent violent clashes between protesters and 
security forces.
Security forces have “72 hours to reveal the results and outcomes of 
the investigations of the Sunday night incident near Tahrir Square 
in Baghdad,” he said. “Demonstrating is a legal right of all Iraqis, and 
security forces have to protect them.”
Mass protests erupted across central and southern Iraq in October 

2 0 1 9 , 
with young crowds 

demanding jobs, services, and action against corruption. 
Former Iraqi prime minister Adel Abdul Mahdi stepped down in the 
face of the protests.

News



Americans' visits to region in line with Iranophobia, 
instability
Iranian Foreign Ministry's senior aide for political affairs said on 
Tuesday that the recent visits by the American officials to region are 
moves in line with the Iranophobia scenario and instability in the 
region.
Ali Asghar Khaji made the remarks in a meeting with Qatar's Minister of 
State for Foreign Affairs Sultan al-Merikhi in Doha late on Tuesday.
During the meeting, they also discussed bilateral issues and enhancement of political and 
economic ties, especially holding joint economic commission in the near future.
The two sides also reviewed current developments in the region and stressed the need for 
continued consultations.

A World Health Organization 
official described the COVID-19 
pandemic as "one big wave" 
that “likes all weather”.The 
WHO also warned against 
complacency in the northern 
hemisphere summer since 
the infection does not share 
influenza's tendency to follow 
seasons.
WHO officials have been at 
pains to avoid describing 
a resurgence of COVID-19 
cases like those in Hong Kong 
as “waves” as this suggests 
the virus is behaving in ways 
beyond human control, when 
in fact concerted action can 
slow its spread, AP reported.
Margaret Harris repeated that 
message in a virtual briefing in 
Geneva.“We are in the first wave. 
It’s going to be one big wave. 
It’s going to go up and down a 
bit. The best thing is to flatten it 
and turn it into just something 
lapping at your feet,” she said.
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Morning call to prayer : 
04:44:26   
Noon call to prayer : 
13:09:47  
Evening call to prayer: 
20:22:05  
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WHO Says 
COVID19- Not 
Seasonal, Likes All 
Weather
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The fact that the vaccine prevented the 
virus from replicating in the nose is seen as 
particularly crucial in preventing it from 
being transmitted onward to others.
The same outcome did not occur when 
the University of Oxford's vaccine was 
tested on monkeys, though that vaccine 
did prevent the virus from entering the 
animals' lungs and making them very sick.
In the Moderna animal study, three groups 
of eight rhesus macaques received either 
a placebo or the vaccine at two different 
dose levels – 10 micrograms and 100 
micrograms.
All vaccinated macaques produced high 
levels of neutralizing antibodies that attack 
a part of the SARS-CoV-2 virus used to 
invade cells.
Notably, monkeys receiving both dose 
levels produced these antibodies at levels 
higher than those found in humans who 
have recovered from COVID-19.
The authors reported that the vaccine 
also induced the production of a different 
immune cell known as T-cells that may have 
helped boost the overall response.
A major area of concern is that vaccines 
under development could actually backfire 
by amplifying rather than suppressing the 
disease.
So-called vaccine-associated enhancement 
of respiratory disease (VAERD) has been 
linked to the production of a specific type 
of T-cell known as Th2 – but these cells 
were not produced during the experiment, 
suggesting this vaccine won't backfire.
Four weeks after the monkeys received 
their second injection, they were exposed 
to the SARS-CoV-2 virus, both through the 
nose and directly to the lungs via a tube.
After two days, no replicating virus was 

detected in the lungs of seven of the eight 
macaques in both the low and high dose 
groups.
By contrast, all eight in the placebo group 
continued to have the virus present.
None of the eight macaques in the high dose 
groups had detectable levels of virus in 
their noses two days after exposure.
"This is the first time an experimental 
COVID-19 vaccine tested in nonhuman 
primates has been shown to produce such 
rapid viral control in the upper airway," said 
the National Institutes for Health, which 
co-developed the vaccine, AFP reported.
A COVID-19 vaccine capable of stopping the 
virus in the lungs will prevent the disease 
from becoming severe, while stopping the 
virus from replicating in the nose would 
lessen transmission.
The Moderna vaccine uses genetic material 
in the form of viral RNA to encode the 
information needed to grow the SARS-
CoV-2 spike protein inside the human body 
to trigger an immune response.
Spike proteins give coronaviruses their 
crown-like appearance and are used to 
invade human cells, but by themselves are 
thought to be relatively harmless.
The advantage of this technology is that 
it bypasses the need to manufacture viral 
proteins in the lab, helping to ramp up mass 
production.
Both Moderna's vaccine and the vaccine 
co-developed by the University of Oxford 
and AstraZeneca have entered late-stage 
human trials.

In a letter dated Tuesday, Marco Rubio, Tom 
Cotton and other lawmakers cited alleged 
censorship by TikTok of sensitive content, 
including a video critical of China’s treatment of 
Uighur minorities, as well as alleged attempts 
by Beijing to manipulate political discussions 
on social media apps.
“We are greatly concerned that the (Chinese 
Communist Party) could use its control over 
TikTok to distort or manipulate (political) 
conversations to sow discord among 
Americans and to achieve its preferred political 
outcomes,” the lawmakers wrote in a letter to 
the Office of Director of National Intelligence 
(ODHI), the acting secretary of the Department 
of Homeland Security (DHS) and the director of 
the Federal Bureau of Investigation (FBI).
A spokesperson for the company said that 
TikTok, though not a “go-to” for political news, 
was “proactively investing to safeguard our 
app,” and taking cues from the experience of 
peers during the last election.
“TikTok already has a strict policy against 
disinformation, and we don’t accept political 
ads,” the person said, adding that content and 

moderation policies are led by a California-
based team and aren’t “influenced by any 
foreign government.”
The FBI and DHS did not respond to requests 
for comment while an ODNI official confirmed 
receipt of the letter and said “we will respond 
accordingly.”
The lawmakers, joined by Republicans Ted 
Cruz, Joni Ernst Thom Tilis, Kevin Cramer and 
Rick Scott, asked the officials to say whether 
Beijing could amplify certain political views 
and conduct influence operations through 
the popular app, which is owned by Beijing 
ByteDance Technology Co.
“If evidence emerges of CCP electoral 
interference via TikTok, would ByteDance 
be eligible for sanctions?” under an executive 
order on foreign electoral influence, the 
lawmakers asked.
TikTok is in the crosshairs of the Trump 
administration as U.S.-China ties have soured 
over the pandemic and Beijing’s move to curb 
freedoms in Hong Kong. This month, White 
House Chief of Staff Mark Meadows said action 
was imminent to address national security 
risks posed by TikTok.
Trump’s poll numbers have been sagging as 
he prepares to face Democrat Joe Biden in the 
November election. In 2019, special prosecutor 
Robert Mueller’s report found extensive cases 
of Russian meddling that benefited the Trump 
campaign in the 2016 election.

Moderna's COVID19- Vaccine Works Well in 
Monkeys: Study

U.S. Republicans worry China might use 
TikTok to meddle in election

US biotech firm Moderna's COVID19- vaccine induced a 
robust immune response and prevented the coronavirus 
from replicating in the noses and lungs of monkeys, a study in 
the New England Journal of Medicine said Tuesday.

A group of top Republican U.S. Senators on Tuesday ramped 
up pressure on TikTok, asking the Trump administration 
to assess the threat that the popular Chinese-owned video 
sharing app might meddle in U.S. elections.

“If evidence 
emerges of 
CCP electoral 
interference via 
TikTok, would 
ByteDance 
be eligible for 
sanctions?” under 
an executive order 
on foreign electoral 
influence, the 
lawmakers asked.

The authors 
reported that 
the vaccine also 
induced the 
production of a 
different immune 
cell known as 
T-cells that may 
have helped 
boost the overall 
response.
A major area of 
concern is that 
vaccines under 
development 
could actually 
backfire by 
amplifying rather 
than suppressing 
the disease.

UK better to stop ille-
gal weaponry sale to S. 
Arabia
Iranian parliament's National Security 
and Foreign Policy Commission 
spokesman suggested that it is better 
for the UK to stop illegal sales of 
weaponry to Saudi Arabia instead of 
proposing more sanctions on Iranian 
entities.
Abolfazl Amouei's remarks came in a 
tweet on Wednesday and in reaction to 

one of the British officials' suggestions 
for imposition of sanctions on Iranian 
entities."If @TomTugendhat & UK 
Parliament Foreign Affairs Committee. 
move to sanction Iranian entities, they 
should expect a decisive reaction from 
the Iranian Parliament," he tweeted.
"They'd better instead prevent illegal 
arms sale to Saudi child-killers in 
#Yemen," he added.On July 28, the 
explosion of a cluster bomb dropped 
by the Saudi-led coalition has killed 
four Yemeni children and injured two 

others.The Saudi coalition continues 
its aggression against Yemen and the 
bombing of various parts of it, have left 
many casualties among the country's 
civilians.So far, the international 
community has made no attempt to 
stop the war against Yemen.Thousands 
of Yemenis have been killed so far as 
a result of the Saudi invasion, and 
according to the United Nations, the 
famine in the country has become the 
biggest humanitarian catastrophe in 
the world.



باگرانیمواجههستیمنهگرانفروشی!
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( با تاکید بر برخورد با گران فروشان، تصریح کرد که در حال 

حاضر کالا به وفور وجود دارد و تغییرات قیمت کالاها ناشی از افزایش هزینه های تولید است و نه گران فروشی.
حسین مدرس خیابانی با بیان اینکه بازار در حال حاضر با کمبود و گرانی مواجه نیست، تصریح کرد: بخش 
عمده ای از کالاها تحت تاثیر شاخص های کلان اقتصاد مثل نرخ ارز، نرخ تورم و دستمزد هستند، ضمن اینکه 

وفور و فراوانی کالا هم وجود دارد. بنابراین افزایش قیمتی که در حال حاضر در همه کالاها شاهد هستیم متاثر از 
شاخص های کلان اقتصادی است و اگر جلو تغییرات طبیعی قیمت متاثر از افزایش قیمت عوامل تولید را بگیریم و 

دستوری برخورد کنیم، یعنی در سال جهش تولید جلو تولید را می گیریم.
وی افزود: البته در این شرایط عده ای هم سوء استفاده می کنند، بنابراین اگر گران فروشی ناشی از احتکار و امتناع اتفاق افتاده باشد 

و نه تغییرات قیمت و گرانی،  به شدت برخورد می کنیم.
بررسی  وضعیت تورم در تیر ماه در آمار مرکز آمار ایران نشان می دهد که  هزینه خانوارها نسبت به خرداد امسال و تیر ماه سال گذشته افزایش 
داشته است؛ به طوری که تورم ماهانه رشد ۴.۴ درصدی داشت و تورم نقطه به نقطه )تیر ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل( نیز با رشد ۴.۴ درصدی 

به ۲۶.۹ درصد رسیده بود که این تغییر  در قیمت کالاهای خوراکی ملموس است.

ایرانیها،همچنانبزرگترینخریدارانملکدرترکیه
در شش ماهه نخست امسال اتباع ایرانی بیشــترین خرید ملک در ترکیه را در مقایسه با دیگر اتباع خارجی 

داشته اند.
به گزارش خبرگزاری آناتولی ترکیه، به دنبال شیوع کرونا در ترکیه،  تمایل اتباع خارجی برای خرید خانه در 
ترکیه کاهش داشته است؛ به گونه ای که طبق اعلام مرکز آمار این کشور،  در شش ماهه نخست امسال، میزان 

خرید خانه توسط اتباع خارجی با هدف اخذ اقامت و شهروندی ترکیه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۹ درصد 
کاهش داشته و به ۱۴ هزار و ۲۶۲ واحد رسیده است. استانبول محبوب ترین شهر برای خرید خانه توسط اتباع 

خارجی بوده و طی این مدت ۶۹۰۲ مورد از کل معاملات مسکن صورت گرفته توسط اتباع خارجی مربوط به این شهر 
بوده است. پس از استانبول نیز شهرهای آنتالیا با ۲۷۰۸ مورد و آنکارا با ۹۶۴ مورد، محبوب ترین شهرها برای خرید خانه در ترکیه 

توسط اتباع خارجی بوده اند.  به گفته مرکز آمار ترکیه، طی این مدت اتباع ایرانی با خرید ۲۶۲۸ واحد خانه بزرگ ترین گروه خریدار خارجی مسکن 
ترکیه بوده اند و عراقی ها، چینی ها، آذربایجانی ها روس ها در رده های بعدی قرار گرفته اند. 

در شش ماه نخست امسال ۶۲۴ هزار و ۷۶۹ مورد انتقال ملک در ترکیه به ثبت رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود ۲۳.۵ درصد 
افزایش پیدا کرده است. ۴۴۷ و ۳۰۲ خانه از خانه های فوق نوساز بوده اند.

باشگاه خبرنگاران جوان
گـــزارش

ISFAHAN
N E W S

 داروخانه ها به 
صورت مرتب توسط 

معاونت های غذا و 
داروی دانشگاه های 
علوم پزشکی رصد 

شده و تخلفات 
احتمالی به صورت 

مداوم مورد ارزیابی 
قرار می گیرد
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چرا قیمت سکه و طلا 
دوباره گران شد؟

کسی دیگر مصنوعات طلا نمی خرد 
اما بــه رغم اعلام غیــر قانونی بودن 
معاملات طلای آب شــده همچنان 

مشتری این کالا در بازار بالاست.
در حالــی کــه اعضــای اتحادیــه 
فروشندگان طلا و سکه بارها هشدار 
داده اند که ریسک خرید طلای آب 
شده بالاســت، اما با این حال هنوز 
بخش عمده تقاضای موجود در بازار 
را تقاضا برای خرید طلای آب شــده 
تشکیل می دهد. فعالان صنف می 
گویند مالیات بــر ارزش افزوده طلا 
از یک سو و مزد ساخت طلا از سوی 
دیگر دو عاملی اســت که ســرمایه 
گذاران را به خرید طلای آب شــده 
ترغیب می کنند اما نکته اینجاست که 
برخی سودجویان ناخالصی هایی را به 
این طلا می افزایند که در نهایت منجر 
به ضرر سرمایه گذار و خریدار می شود.

 محمــد کشــتی ارای، نائب رئیس 
اتحادیه فروشــندگان طلا و جواهر 
در گفتگو با خبرآنلاین در خصوص 
وضعیت بازار تاکید کرد: بازار وضعیتی 
عادی دارد، این روزها نه با فشار تقاضا 
روبرو هستیم و نه با فشار عرضه، خرید 
و فروش طبق روال عــادی صورت 
می گیرد اما کسی طلای مصرفی و 
مصنوعات نمی خرد.  این فعال صنفی 
تاکید کرد: سیگنالی که ثابت می کند 
وضعیت در بازار عادی است، حباب 
سکه تمام بهار آزادی است. این حباب 
نه کوچک شده است و نه بزرگ پس 
روشن می کند بازار نه با فشار تقاضا 
روبروست و نه با فشار عرضه در نتیجه 
وضعیت بازار عادی است و اغلب فراد 
حاضر نیز به قصد ســرمایه گذاری 

نسبت به خرید طلا اقدام می کنند.
 این نکته از سوی سایر فعالان صنف 
نیز تایید می شود. مسئول یک طلا 
فروشی در خیابان کریمخان در این 
خصــوص تاکید کرد: کرونــا تعداد 
عروســی ها و مجالس را به شــدت 
کاهش داده است از این رو ما با خرید 

مصنوعات روبرو نیستیم.

ایسنا
خـــبـــر

ISFAHAN
N E W S

موضــوع زمانــی جالب 
می شــود که متولیان این 
موضــوع معتقدند هیچ 
کمبودی در زمینه تولید 
و توزیــع ماســک وجود 
نــدارد؛ کمــی عجیب به 
نظر می رسد اما ریشه این 
افزایش قیمت و مشکلات به وجود آمده 
چیزی جز اختلاف بین وزارت بهداشت و 

وزارت صمت نیست.
ماجرا از هشــدار رئیس ســازمان غذا و 
دارو نسبت به کمبود ماسک و مواد اولیه 
آغاز می شــود. خبری که به تیتر همه 
رسانه ها تبدیل شــد، در نتیجه موجب 
افزایش تقاضا و بعد از آن افزایش قیمت 
چشــمگیر ماســک را به همراه داشت. 
اگرچه رئیس سازمان غذا و دارو روز ۲۸ 
مرداد ۹۹ این موضــوع را تکذیب کرد و 
نامه را یک نامه معمولی خواند اما دیگر 
 موج افزایش قیمت و تقاضا قابل کنترل

 نبود.
ماجــرا زمانی جالــب تر می شــود که 
متوجه می شــویم این نامه دقیقاً بعد از 
سلب امتیاز توزیع ماسک از سازمان غذا 
و دارو در فضای رســانه ای منتشر شد. 
بسیاری معتقدند انتشــار این نامه یک 
انتقام کورکورانــه از وزارت صمت بود تا 
علت مشکلات این حوزه را بر گردن تولید 

بی اندازند.

   ماســک در داروخانه ها توزیع 
نشده است

حســین صفوی مدیــر کل تجهیزات 
پزشکی سازمان غذا و دارو در گفت و گو 

با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان اظهار 
کرد: در کشور دو نوع ماسک کارگاهی و 
صنعتی وجود دارد. تا تاریخ ۲۵ تیر ۹۹ 
که توزیع ماســک بر عهده سازمان غذا 
و دارو بوده میزان ماســک دریافتی ما از 
واحدهای صنعتی به عدد ۲ میلیون واحد 
در روز هم نرسیده است و به همین دلیل 
تولید مازادی برای عرضــه در داروخانه 
وجود نداشت. او بیان کرد: برای جامعه و 
داروخانه ها از تولیدات کارگاهی استفاده 
می شود که قیمت های آن ها در دوره های 
مختلف ۲ هزار تومان، هزار و ۶۰۰ تومان 
و هزار و ۵۰۰ تومان قیمت گذاری شد. 
با توجه به تیراژ اعلامــی وزارت صمت 
انتظار تزریق ماســک به بازار و عرضه در 

داروخانه ها داریم.
صفوی گفت: تــا ۲۵ تیر ماســکی در 
داروخانه ها توزیع نشده و صرفا ماسک های 
کارگاهی بودند که تایید می شوند. اگر هر 
واحــدی از داروخانه ها قیمت بالاتری را 
برای فروش ماسک داشته باشند با آن ها 
برخورد خواهند شد؛ نه تنها داروخانه ها 
بلکه فروشگاه ها، فروشگاه های اینترنتی و 
سوپرمارکت ها هم باید قیمت ها را رعایت 

کنند.
مدیر کل تجهیزات پزشکی سازمان غذا و 
دارو ادامه داد: اگر عدد اعلام شده توسط 
وزارت صمت درست باشد اجازه عرضه 
در داروخانه ها داده خواهد شد اما تا روز 
۲۵ تیر به این اعداد دســت پیدا نکرده 
بودیم و ماسک کارگاهی در داروخانه ها 

توزیع می شد.
او افزود: قیمت هــا چندگانه بود و باعث 
سردرگمی مردم می شــد. خرید خارج 
از شــبکه هایی که وزارت صمت تعیین 
کند مجاز نیست. کمبود پارچه های مواد 
اولیه در حال رفع است. توزیع در سطح 
داروخانه ها و سایر مبادی فروش با وزارت 
صمت است پس هر گونه توزیعی و تنظیم 
بازار توسط وزارت صمت مدیریت خواهد 

شد. 
صفوی تصریح کرد: داروخانه ها به صورت 

مرتب توســط معاونت های غذا و داروی 
دانشگاه های علوم پزشکی رصد شده و 
تخلفات احتمالی به صورت مداوم مورد 

ارزیابی قرار می گیرد.
مدیر کل تجهیزات پزشــکی ســازمان 
غذا و دارو تاکید کرد: البته تولید توسعه 
پیدا کرده و توافقاتی در شــبکه توزیع 
صورت گرفته اســت و همین می تواند 
نتایج عملکــردی را در این حوزه بهبود 
ببخشد. مهم ترین عامل در تنظیم بازار و 
کنترل قیمت ها موضوع عرضه است؛ هر 
چه میزان عرضه بیشتر باشد قیمت کالا 

مناسب تر خواهد بود.
او تصریح کرد: حدود ۳۰ واحد تولیدی 
صنعتی در کشــور برای تولید ماسک ۳ 
لایه و بیش از ۳۰۰ واحد کارگاهی وجود 
دارد که وضعیت بهداشــتی آن ها تحت 

رصد قرار می گیرد.
وزارت صمت هم مدعی شده که همان 
سازوکاری که بازار مواد ضدعفونی کننده 
را آرام کــرد می تواند آرامــش را به بازار 
ماسک بازگرداند. مسئولان این وزارتخانه 
مراکز عرضه در مترو را نمونه ســاز و کار 
خود معرفــی می کند که بــدون اغراق 
از نظر قیمتی شــرایط بهتری نسبت به 

داروخانه ها دارد.

   جهانپور: مــردم از مراکز معتبر 
ماسک تهیه کنند

اما نمی توان مردم را ملزم کرد که به جای 
داروخانه از مترو ماسک تهیه کنند.

کیانوش جهانپور، رئیــس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
در گفت وگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره تهیه ماسک از مراکز مجاز، 
گفت: توصیه ما این اســت کــه مردم از 
داروخانه ها و فروشــگاه های تجهیزات 
پزشکی ماسک تهیه کنند و برای تهیه 
ماســک به مراکز غیرمجاز و غیرمعتبر 

مراجعه نکنند.
داروخانه ها مهم ترین و اصلی ترین مراکز 
عرضه اقلام بهداشتی و درمانی در کشور 

هستند که باید مراکز اصلی عرضه ماسک 
هم باشــد اما در این شــرایط نه وزارت 
بهداشت نظارت مناسبی بر آن دارد و نه 
وزارت صمت خود را ملزم به رسیدگی به 

داروخانه ها می داند.

   گلپور:کمبــودی در تامین مواد 
اولیه ماسک وجود ندارد

جمشــید گلپور رئیس ســتاد مقابله با 
کرونای وزارت صمت گفت: هیچ کمبودی 
درباره تامین مواد اولیه ماسک در کشور 
وجود ندارد و حتی واحد جدیدی برای 
تولید این نوع پارچه راه اندازی می شود. 
روزانه بیش از ۶ میلیون ماسک صنعتی و 
۶ میلیون ماسک کارگاهی در کشور تولید 
می شود. در اولین اوج بیماری مسئولان 
وزارت بهداشــت اعلام کرده بودند که 
تولید ۶ میلیون ماسک برای تامین کشور 
کفایت می کند و امروز دو برابر این میزان 

در کشور تولید می شود.
او بــا تاکید بر افزایش میــزان مصرف با 
اجباری شدن استفاده از ان گفت: علاوه 
بر این میزان تولید بخشی از ماسک هایی 
که در دست متولیان امر است شامل این 
۱۸ میلیون اعلام شــده می شود؛ ذخایر 
بیشتری از ماسک در کشور موجود است 
که می تواند در اختیار متولیان توزیع این 
حوزه قرار بگیرد. بنابــر آمار ها ۱۸ تا ۳۰ 
میلیون ماسک وارداتی که در دوران پیک 

بیماری وارد کشور شــد هنوز در دست 
واردکنتدگان باقی مانده و متاسفانه تعیین 
تکلیف نشده است تا به انبار های ماسک 

انتقال پیدا کند.
گلپور بیان کرد: بر اساس مصوبات ستاد 
لجستیک مقابله با کرونای وزارت صمت 
شرایط ویژه ای برای توزیع ماسک تعریف 
شده اســت. تا پیش از این مصوبه تمام 
فرآیند توزیع در اختیار وزارت بهداشت 
بود. مشکلی در تامین نداشتیم و بخشی 
از توزیع توســط واحد هــای جهادی و 
ایستگاه های عرضه انجام می شد؛ بخش 
صنعتی هم در اختیار وزارت بهداشت بود 

و بر اساس حواله ها توزیع می شد.
رئیس ســتاد مقابله با کرونــای وزارت 
صمت با اشاره به مشکلاتی که در تامین 
مواد ضدعفونی کننده وجود داشــت و 
با سیستمی شــدن فرآیند کنترل شد، 
تصریح کرد: نظمی در شبکه توزیع ایجاد 
شده تا از ابتدا تا انتهای آن قابل رصد باشد. 
اتفاق اخیر باعث خواهد شد تا عرضه های 
خارج از شبکه و حتی قاچاقی که در این 
حوزه وجود داشــت از بین برود. در روال 
جدید بخش کارگاهــی متولی تولید و 
توزیع ماســک در خواروبار فروشــی ها 
شــدند و بخش صنعتی که حــدود ۶ 
میلیون ماسک است برای داروخانه ها و 
فروشگاه های زنجیره ای در نظر گرفته ایم.

او تاکید کرد: صراحتا اعلام می کنیم که 

تخلف هر یک از واحد های عرضه کننده 
ماسک اثبات شود؛ سهمیه ماسک واحد 
را قطع خواهیم کرد. بازرســان سازمان 
حمایت و تعزیرات حکومتــی امادگی 
خود را برای همکاری با وزارت بهداشت 
اعلام کرده اند. هر داروخانه یا فروشگاهی 
که ماســک را دریافت می کنــد باید در 
سامانه ثبت شده باشد و با قیمت مصوب 
اقدام به عرضه محصــولات کند. قیمت 
ماســک های صنعتی یک هزار و ۳۰۰ و 
قیمت ماسک های کارگاهی یک هزار و 

۵۰۰ تومان است.
حالاحــدود دو هفتــه از شــروع این 
کشمکش ها گذشــته و نه تنها مشکل 
ماسک برطرف نشــده بلکه کماکان در 
گیرودار کشــمکش های بین دو وزارت 
خانه بزرگ کشور در گیر است. سازمان 
غذا و دارویی که دلگیــر از وزارت صمت 
تولیدات ماسک صنعتی را محدود به دو 
میلیون واحد در روز مــی داند و وزارت 
صمت که ریشه این مشکلات را در توزیع 

نامناسب می بیند.
در شرایطی که کرونا در کشور ما دوباره به 
اوج رسیده و طبق گفته مسئولان وزارت 
بهداشت استفاده از ماسک می تواند تا ۹۵ 
درصد از شیوع آن جلوگیری کند جدال 
بین دو وزارتخانه بــازار مهمترین ماده 
مصرفی این روزهای کشــور را متلاطم 

کرده است.

مقابله با کرونا چقدر قیمت دارد؟  

ماسکبرچشممسئولان
همچنان معضلِ گرانی ماسک در داروخانه ها بیداد می کند اما در 
این بین گویا دستفروشان در فروش این کالا منصف تر هستند.
حدود دو هفته از شروع معضل افزایش قیمت ماسک گذشته و 
هنوز به این مشکل ساماندهی نشده است. یک سرکشی ساده 
به داروخانه ها نشان خواهد داد که هنوز خبری از ماسک ۱۵00 

و ۱۳00 تومانی نیست.

مسکن

رد پای بانک ها در آشفته  بازار قیمت مسکن
نایب رییس اتحادیــه املاک تهران گفت: 
در حالی که دولت تلاش می کند مسکن از 
کالای سرمایه ای به مصرفی تبدیل شود، 
چند بانک با هدف افزایش سرمایه خود با ساخت واحدهای لوکس 
و با متراژ بزرگ و احتکار آن، قیمت های خانه در مناطق مختلف 

شهر را بالا می برند.

وزارت راه و شهرسازی همزمان با شناسایی بخش اعظمی از خانه های خالی 
به بانک هایی رسیده است که سال های طولانی در خلاء اجرای قانون مالیات 

بر خانه های خالی، واحدهایی لاکچری ساخته و وارد بازار نکرده است.
معاونت مسکن وزارت راه به تازگی اعلام کرده است که۱۰۰۰ واحد مسکونی 
در اختیار یک بانک است که سال های طولانی خالی مانده است و بخشی از 
سهام این بانک در اختیار دولت و بخشی هم در اختیار بخش خصوصی است.

»حسام عقبایی« درباره فعالیت بانک ها در حوزه مسکن، گفت: بر اساس 
قانون بانکداری، فعالیت بانک ها در حوزه اموال غیرمنقول اعم از ساخت و 
خرید فروش خانه، ویلا، زمین و هر نوع ملکی ممنوع است اما در یک دهه 
گذشته بانک ها وارد عرضه ساخت و ساز ملک شدند. بسیاری از بانک های 
دولتی و خصوصی اکنون صاحب واحدهای مســکونی هستند و حاشیه 
سود بسیار بالایی که در حوزه خرید و فروش ساختمان وجود دارد، دلیل 

آن است.
وی گفت: برای مثال از اسفند سال گذشته تاکنون سرمایه هزار میلیاردی 
یک بانک در حوزه مسکن به دو برابر رسیده است است که در این مدت با 

فعالیت بانکداری نمی توانست به چنین سودی دست یابد.
نایب رییس اتحادیه املاک استان تهران با تاکید بر اینکه در قانون بانکداری 
به صراحت فعالیت بانک ها در خرید و فروش و ساخت و ساز اموال غیر منقول 
ممنوع است، گفت: بانک ها هلدینگ های محتلفی راه انداخته اند علاوه بر 
هلدینگ مسکن اکنون شاهد فعالیت بانک ها در هلدینگ کالا و کالای 

تجاری هستیم که آن نیز خلاف قانون است.
عقبایی در تحلیل چرایی ورود بانک ها به عرضه ســاخت و ساز و احتکار 
مسکن، گفت: وقتی بانک ها از مردم سپرده می گیرند به خصوص در دوره ای 
که رقابت بانک ها در جذب سرمایه بالا بود برای پراخت سود به سپرده گزاران 
با این هدف که جذب سرمایه گذار بیشتری داشته باشند، اصل پول را وارد 
حوزه ســاختمان کردند که در ایران به دلیل نوسان دائم قیمت و افزایش 
قیمت ها، سودهای بالای ۱۰۰ درصدی و حتی ۲۰۰ درصدی را برای بانک 
دارد. وقتی بانک به چنین سودی برسد دیگر پرداخت ۲۰ درصد سود برای 

مشتری اصلا سنگین نیست.
وی، گفت: تاکید می کنیم که بانک بنگاه اقتصادی نیست و در دنیا بانکداری 
برای تسهیل روابط اقتصادی تعریف می شود؛ بانک باید برای ترویج تولید 
اقتصادی و کمک به عرصه تولید حرکت کند نه اینکه خود به بنگاه اقتصادی 

تبدیل شود.
نایب رییس اتحادیه املاک تهران گفت: اکنون بانک ها نه تنها بنگاهداری 
می کنند بلکه عاملی در جهت رشد قیمت مسکن شده اند و به نابسامانی در 

چرخه عرضه کمک می کنند.
به گفته عقبایی بانک ها برخلاف قانون، ســازه های لوکس و لاکچری و 
مال های تجاری می سازند، بســیاری از مال های تجاری بزرگ تهران یا 
برج های مسکونی بلند برای بانک ها است و یا بخش عمده ای از سهام این 

برج ها و مال ها برای بانک است.
وی با بیان اینکه فعالیت غیرقانونی بانک ها، الگوی ســاخت مسکن را در 
دهه های اخیر تغییر داده  است، گفت: بانک ها،  خانه های لوکس می سازنند 
و قیمت های اعلامی را از قیمت سازنده ها بالاتر اعلام می کنند؛  مثلا اگر 
سازنده ای در منطقه جردن تهران یک سازه خوب را متری ۲۰ میلیون تومان 
بفروشد، بانک ها از اعتبار خودشان، برای افزایش قیمت استفاده می کنند، 
به طوری که با سازه بی کیفیت تر، همان ملک را در همان منطقه متری ۲۵ 
میلیون تومان می فروشند و همین سوء استفاده به رشد قیمت دامن می زند.

وی خاطر نشان کرد: در واقع، بانک ها نه تنها به طور خلاف قانون وارد عرصه 
تولید شده اند، بلکه سوداگری هم داشته و باعث رشد قیمت ها شده اند.

نایب رییس اتجادیه املاک تهران گفت: از طرف دیگر، عمده خانه هایی که 
بانک ها طی سال های اخیر ساختند لوکس و لاکچری بوده است که طبقات 
ضعیف امکان خرید آنها را ندارند، اگر چه اصل کار بانک ها خلاف بود اما »ای 
کاش، به جای ساخت واحدهای بزرگ و لاکچری حداقل واحدهایی مطابق 
الگوی مصرف در متراژهای ۷۰ متری می ساختند که به درد طبقه متوسط 

جامعه هم بخورد.«
عقبایی گفت: سازمان های نظارتی وظیفه دارند جلوی اقدامات بانک ها را 
بگیرند و اموال مازاد را به فروش برسانند؛ اکنون نیز هشدار می دهیم که 
بانک ها به ســمت  بورس هم راه افتاده اند و بعد از ماجرای بنگاهداری در 

حوزه املاک، بورس مسکن هم یک بنگاهداری جدید برای بانک ها است.
وی گفت: درحالی که دولت تلاش دارد تبدیل مسکن به کالای مصرفی است 
و نه سرمایه ای، این اقدام بانک ها با هدف افزایش سرمایه آنها انجام می شود، 
سیاست بانک ها سیاست توسعه و عرضه مسکن نیست، بلکه سیاست آنها 

افزایش سرمایه است؛ اگر برخورد نشود دوباره قیمت ملک را بالا می برند.

ایرنا
گـــــزارش
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استارت آپ قسط
استارت آپ استونیایی »مونتونیو« )Montonio( چند روز پیش خبر از دریافت سرمایه ای 
500هزار یورویی داد. این استارت آپ فناوری مالی که دفتر مرکزی اش در شهر تالین قرار دارد 
و در سال2018 تاسیس شده اســت، این امکان را به فروشگاه ها و خریداران شان می دهد که 
انتخاب های متفاوتی برای تقسیط به صورت آنلاین در اختیار داشته باشند تا هر کدامی را که 

بهترین شرایط را داشت، انتخاب کنند. 
به گزارش وب ســایت ای یو اســتارت آپس، مشــتری ها معمولا برای تامین منابــع مالی خرید، 

محدودیت های فراوانی دارنــد. مونتونیو به عنوان یــک بازار اعتباری عمل می کنــد؛ یعنی جایی که 
درخواست اعتباری مشتری ارائه می شود؛ بنابراین، یک مقایسه  با نرخ رقبا شکل می گیرد و بهترین گزینه ها برای 

مشتریان و فروشندگان انتخاب می شود. 
این استارت آپ با اســتفاده از مدل های اعتباری مختلف، کاربران خود را به حداکثر می رســاند. با این روش، آنها توانسته اند 
همکاری های بسیار نزدیکی با فروشندگان و بانک های محلی داشته باشند. سرمایه گذاری جدید می تواند استارت آپ مونتونیو 

را در رقابت با شرکت های دیگر که معمولا به صورت سنتی چنین امور مالی را انجام می دهند، موفق تر جلوه بدهد.

معمولا بازخورد های کسی 
برایتان اثرگذار خواهد بود 
که مداوما به صورت شفاف 

انتظاراتش را از شما بیان 
می کند، زمانی که کاری را 

به خوبی انجام می دهید به آن 
اذعان دارد و جایی که می توانید 

با تلاش بیشتر آن را بهبود 
ببخشید به شما نشان می دهد

،،
برترین ها

یادداشـــت
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زمانی که هر فردی بداند در 
کجای مســیر قرار گرفته و 
از او انتظــار مــی رود که به 
چه نقطه ای برســد، انگیزه 
بیشــتری بــرای تــلاش 
مضاعف و بازده بالاتر خواهد 
داشــت. برخــی مدیران 
ترجیح می دهند برای هر موردی، خود و 
کارمندشان را وارد بحث های ناراحت کننده 
نکنند. اگرچه این راهکار در بعضی از موارد 
جزئی بســیار مؤثــر خواهد بــود، اما در 
بسیاری از موارد نیز ممکن است صدمات 
جبران ناپذیری را به فرد یا مجموعه وارد 
کنــد. مدیرانی که ســعی می کنند برای 
جلوگیــری از بحث های ناخوشــایند با 
کارکنان، بازخورد های خــود را فقط در 
جمع بندی های عملکرد سالانه بیان کنند 
به فرد حس تنبیه شدنی را می دهند که 
حتی علتش را نیز به خاطر نمی آورد یا اصلا 

نمی دانسته که اشتباه است.
اگر مدیری بتواند بازخورد های منفی را به 
صورت شفاف، محترمانه و با همدلی بیان 
کند، می تواند جلســه ارائه بازخورد را به 
جلسه قوی انگیزشی برای فرد مبدل کند. 
در ادامه هفت راهــکاری را که می تواند به 
بسته بندی بهتر بازخوردهایتان هنگام ارائه 

کمک کند، بررسی خواهیم کرد.

   بدانید نتیجه مد نظرتان چیست
پیش از آن که شــتاب زده بازخوردتان را 
بــه کارمندتان انتقال دهیــد، خوب فکر 
کنید و ببینید که دقیقا چه نتیجه ای مورد 
نظرتان خواهد بود. هدف از ارائه بازخورد به 
کارمندان این است که به درستی بتوانید 
به آن ها نشــان دهید که در چه صورتی 
خودشان، جایگاهشــان، گروه کاری شان 

و در انتها کل مجموعه موفق خواهند بود.
علاوه بر این برای رفع نقصان های موجود 
لازم است فرد به خوبی درک کند که چه 
انتظاراتی را باید برآورده کند و قرار است 

در انتها به کجا برسد که نتیجه مورد نظر 
را به دست بیاورد. مدیرانی که بدون هیچ 
برنامه ذهنی وارد چنین بحث های دشواری 
می شوند باید این ریسک را نیز بپذیرند که 
خیلی محتمل است بحث منحرف شود و در 
نهایت به نتیجه دلخواهشان نتوانند دست 
پیدا کنند، بنابراین برای پیشگیری از چنین 
شرایطی کافی اســت پیش از آغاز چنین 
بحثی از خودتان دو سؤال ساده بپرسید؛ 
هدف از این بحث چیست؟ نتیجه ایده آل 

برای این بحث چه خواهد بود؟

   تلاش کنید تــا از دریچه آن ها به 
اوضاع نگاه کنید

همواره تلاش کنید تا اول درک کنید، پیش 
از آن که درک شوید. همان طور که گفته 
شد، بسیاری از کارمندان زمانی که مورد 
انتقاد قرار می گیرند حالت تدافعی به خود 
می گیرند و به هیچ عنوان پذیرای صحبت ها 
نخواهند بود. برای این که بتوانید از به وجود 
آمدن چنین شرایطی جلوگیری کنید، بهتر 
است این فرصت را به فرد بدهید تا افکارش، 
نحوه عملکردش در آن شــرایط خاص یا 
علت روشــی که برای انجام مسؤولیتش 

اتخاذ کرده بود را برایتان بازگو کند.
دادن ایــن فرصت به فرد به شــما کمک 
خواهد کرد تا بهتر بتوانید ریشــه و علت 
موضوع را که شــاید فقط نشأت گرفته از 
برداشت نادرست فرد از موضوعی یا چالشی 
غیر منتظره بــوده را درک کنید. یکی از 
پایه ای ترین مهارت هایی که هر کارآفرین 
یا مدیری به آن نیاز خواهد داشت، گوش 
دادن فعال است. حتی اگر به عنوان مدیر 
مجموعه قرار باشد انتقاد سازنده ای را برای 
بهبود عملکرد کارمندتان به او بدهید باید 
تلاش کنید تا تعادل جلسه را بین دو طرف 
به خوبی برقرار کنید و در طول بحث متکلم 

وحده نباشید.
بر اســاس نتایج مطالعــات، ۴۷ درصد 
کارمندان قبول دارند که مشکلات شخصی 
موجب کاهش عملکردشــان می شــود. 
درصدی که قابل چشم پوشــی نیســت! 
بنابراین اگر زمانی را برای ایجاد ارتباط با 
کارمندانتان صرف کنید، در زمان مورد نیاز 
نیز درک بهتری از علت عملکرد ضعیفشان 
خواهید داشــت. در چنین شرایطی پیدا 
کردن راه حل مناسب برای رفع شرایط به 

وجود آمده نیز آسان تر خواهد بود.
زمانی که رابطه درســتی با کارمندانتان 
شکل داده باشــید می توانید هنگام ارائه 
بازخورد منفی، بر اساس تجربیاتتان به آن ها 

راه حل های مناســب برای برطرف کردن 
مشکلاتشان نیز ارائه دهید و به این ترتیب 
گفت وگوی دوســتانه ای را برای برطرف 
کردن نواقص و پیشــبرد اهداف پیش رو 

ایجاد خواهید کرد.

   فرضیات را کنار بگذارید
در بســیاری از موارد مدیران ناخودآگاه 
بر مبنای احساسشــان از شخصیت افراد 
عملکردشان را قضاوت می کنند. معمولا 
در بحث ها هر طرف بحث برداشت خاص 
خــودش را از صحبت ها خواهد داشــت. 
بی توجهی به این موضوع می تواند به ایجاد 

مشکلاتی در روند بحث منجر شود.
این که در طول برداشت برخی منظور ها 
اشتباه برداشت شود بسیار رایج است، اما 
به عنوان مدیر یک مجموعه باید بتوانید 
به جای تمرکز بر حاشــیه ها یا گیر کردن 
به برخی جمله ها یا حتی پیش فرض های 
ذهنی که در مورد فرد دارید، ذهن خود را 
بر واقعیات و شرایط موجود منسجم کنید.

به عقیده کارشناسان کسب وکاری بسیار 
مهم است که در شــرایط مختلف آن ها را 
فارغ از فرد بررســی کنید و در موردشان 
تصمیم بگیریــد؛ بنابراین پیــش از ارائه 
بازخورد ابتدا، مدارک موجود را به خوبی 
بررسی کنید و بر اساس مدارک و حقایق 
در مورد نحوه برخوردتان با موضوع تصمیم 
بگیرید. این کار کمک می کند تا هر زمان 
که احساستان خواســت وارد عمل شود، 
بتوانید اوضاع را به خوبی مدیریت و کاملا 
منطقی رفتار کنید. این موضوع همچنین به 
انسجام بیشتر مجموعه و افزایش بهره وری 
افراد بدون اعمال سلیقه شخصی خواهد 

انجامید.

   فضای بی خطری ایجاد کنید
هر بازخــوردی، چه مثبــت و چه منفی، 
باید در زمان و مکان مناسب منتقل شود 
تا بتواند بیشــترین اثرگذاری را به دنبال 
داشته باشد. اما همواره این نکته را به خاطر 
داشته باشید که همان قدر که ارائه بازخورد 
مثبت و تشویق در جمع اثرگذارتر خواهد 
بود، بازخورد منفی بهتر است که به صورت 
فردی منتقل شود.  ایجاد فضای بی خطر به 
این معنی است که تفاوت میان ارائه روش 
سالم و ناسالم ارائه بازخورد منفی را به خوبی 
درک کنید. زمانی که بتوانید بدون آسیب 
زدن به فرد بازخورد منفی تان را به روشنی 
منتقل کنید، فرد نیز پذیراتر آن را دریافت 
می کند. در حالی که ارائه بازخورد منفی به 
شیوه نامناسب ممکن است فرد را در حالت 
تدافعی قرار دهد و حتی کارایی و اشتیاق 

فرد را برای ارائه کار بهتر از بین ببرد.
به عقیده روان شناسان، فریاد زدن و تحقیر 
افراد در جمع به دلیل عملکرد ضعیفشان 
نه تن ها نتیجه مثبتی بــه دنبال نخواهد 
داشــت، بلکه با افزایش حس نارضایتی و 
خشم، عملکرد آتی فرد را نیز کاهش خواهد 
داد؛ بنابراین عــلاوه بر بیان خصوصی، در 
طول صحبت آرامش خود را حفظ کنید. 
انتخاب واژه مناسب نیز می تواند به ایجاد 
آمادگی در فرد برای پذیرش صحبت ها و 
دیدن ســهم خود در اتفاق موجود کمک 
کند. زمانی که با لحن تند به ســمت فرد 
حمله کنید، بدون شــک پیش از آن که 
به حرفتان گوش کند شــروع به دفاع از 
خود در برابر حرف های شما خواهد کرد. 
سعی کنید در طول بحث گوش شنوایی 
برای توضیحات فرد داشته باشید و حتی 
از خودش نیز برای ارائه راه حل مؤثر برای 

مشکل به وجود آمده کمک بگیرید.

   نیرو محرکه تغییر باشید
سعی کنید حس مســؤولیت پذیری را در 
آن ها بــا بررســی های دوره ای عملکرد و 
مطمئن شــدن از این که کارمندانتان در 
مسیر بهبود و پیشــرفت هستند، تقویت 
کنید. بر اساس نتایج مطالعات ۹1 درصد 
کارمندان، احســاس قابل اعتماد بودن را 
یکی از نیاز های ضــروری در محیط کار 
می دانند. مدیرانی که از نظرات افراد برای 
ترسیم نقشه راه رسیدن به نتیجه مورد نظر 
اســتفاده می کنند این پیام را به آن ها القا 
می کنند که به توانایی شان برای دستیابی 
به این نتیجه اطمینان دارند. در طول مسیر 

نقاطی را به عنوان نقاط عطف مشــخص 
کنید، اهداف مشــترکی را تعیین کنید و 
در طول مســیر با حمایت و دنبال کردن 
مسیر حرکتشان، انگیزه آن ها را دو چندان 
کنید. پرسیدن سؤالاتی مانند این که »فکر 
می کنی چطــور می توانم کمکت کنم؟« 
یا »احساس می کنی در چه زمینه ای نیاز 
به بیشتر آموختن داری؟« به شما کمک 
می کند که بهترین حمایــت مورد نیاز را 
برای دســتیابی به اهداف مورد انتظارتان 

برای کارکنانتان فراهم کنید.

   بازخورد را در مجموعه رایج کنید
به عنوان مدیر نباید فقــط بازخورد های 
منفی را به کارمندانتــان منتقل کنید. بر 
اســاس نتایج مطالعه ای که در دانشگاه 
هاروارد انجام شده، 82 درصد از کارمندان 
آمریکایی احساس می کنند که مدیرانشان 
درک درستی از تلاششان ندارند. در مطالعه 
دیگری ۶۹ درصد از کارمندان گفته بودند 
در صورتی که تلاش هایشــان دیده شود 
انگیزه بیشتری برای افزایش کارایی شان 
خواهند داشت؛ بنابراین ایجاد فضایی که 
در آن بازخورد های مثبت و منفی به صورت 
مداوم به افراد داده می شود بسیار کاراتر از 
هر روش دیگری در جهت پیشبرد اهداف 

مجموعه عمل خواهد کرد.
معمولا بازخورد های کسی برایتان اثرگذار 
خواهد بود که مداوما به صورت شــفاف 
انتظاراتش را از شما بیان می کند، زمانی که 
کاری را به خوبی انجام می دهید به آن اذعان 
دارد و جایی که می توانید با تلاش بیشتر آن 

را بهبود ببخشید به شما نشان می دهد.

نظرات منفی را چگونه به کارمندان منتقل کنیم؟ 

6 بسته بندی شیک برای بازخورد های منفی
نحوه برخورد کارآفرینان و مدیران کســب وکار ها با 
عملکرد نادرســت یا ناکارآمد کارکنانشان می تواند 
زمینه رشــد و ایجاد انگیزه برای تلاش مضاعف را در 
افراد فراهم کند. شاید تصور کنید ندادن بازخورد های 
منفی و نادیده گرفتن برخی اشتباهات کارکنان، بهترین 
راهکار برای ایجاد احساس رضایت در کارمندان و ایجاد 
فضای دوستانه در مجموعه کاری تان است. در حالی که 
ارائه مناسب بازخورد های منفی می تواند به انسجام و 

یکپارچگی فضای کار کمک زیادی کند.

ایجاد فضای بی خطر 
به این معنی است 

که تفاوت میان ارائه 
روش سالم و ناسالم 

ارائه بازخورد منفی را 
به خوبی درک کنید. 

زمانی که بتوانید بدون 
آسیب زدن به فرد 

بازخورد منفی تان را به 
روشنی منتقل کنید، 
فرد نیز پذیراتر آن را 

دریافت می کند

تحلیل بنیادی و 
کاربرد آن در بورس

طی ســالیان اخیر فعالیت در بازار 
ســرمایه جذابیت ویژه ای در میان 
مردم پیدا کرده است؛ اما موفقیت در 
این حوزه همانند سایر فعالیت های 
تجاری مستلزم آشنایی با سازوکار 
بازار و اقدام بر مبنای تجزیه و تحلیل 
است. سهام دار موفق فردی است که 
بتواند سهام با پتانسیل رشد و قیمت 
مطلوب را در زمان مناسب شناسایی 
نموده و در بهترین زمان ممکن آن ها 
را به فروش برساند. بنابراین شناسایی 
ســهام مطلوب یکی از دغدغه های 
همیشگی فعالان بازار سرمایه بوده 
است. در این راستا به منظور تعیین 
ارزش ســهم از 2 روش تحلیلــی 
مختلف یعنی تحلیــل تکنیکال و 

تحلیل بنیادی استفاده می شود.
در روش تکنیــکال تحلیل گــر با 
توجه به ســوابق ســهم در گذشته 
نظیر قیمت و تغییــرات آن و حجم 
معاملات به پیش بینی رفتار نمودار 
قیمتی ســهم می پردازد. این روش 
برای کلیه بازارهای مبتنی بر عرضه 
و تقاضا کارآمد خواهد بود. این روش 
بر 3 اصل نمودار قیمت، نوســانات 
قیمت بــا یک روند خــاص و تکرار 
روند از نظر تاریخی استوار است. در 
مقابل تحلیل بنیادی روشی جهت 
ارزیابی ارزش ذاتی ســهام بر اساس 
مولفه های اقتصادی، مالی و ســایر 
فاکتورهای کمی و کیفی است. در 
این روش تحلیل گر تلاش می کند 
تا کلیه عوامل موثر بر قیمت سهام 
)درآمدها، چشــم انداز رشد آینده، 
بازده و حاشیه سود( را مطالعه نموده 
و شرایط مالی و مدیریتی شرکت ها 
در کنار فاکتورهای افتصاد کلان را 

مدنظر قرار دهد.
در روش بنیادی تحلیل گر با محاسبه 
ارزش ذاتی ســهم به مقایسه آن با 
قیمت کنونی ســهم پرداخته و در 
خصوص اقدام مقتضی تصمیم گیری 
می کند. چنان چه ارزش ذاتی سهم 
از قیمت فعلی آن بیش تر باشد؛ در 
این صورت سهم دارای حباب منفی 
بوده و احتمالا برای پــر کردن این 
حباب با رشد قیمت مواجه خواهد 
شــد. در مقابل ارزش ذاتی پایین تر 
از قیمت لحظه ای به معنای حباب 
مثبت سهم و احتمال ریزش آن در 
آینده نزدیک است. در واقع ارزان تر 
بودن قیمت لحظه ای نسبت به ارزش 
ذاتی به منزله سیگنال خرید و گران تر 
بودن آن به منزله ســیگنال فروش 
قلمداد می شود. به عبارت دیگر تحلیل 
بنیادی به کشف قیمت منصفانه سهم 
در بازار کمک می کند. بدین ترتیب 
کاربران با خریداری سهام در قیمتی 
پایین تــر از ارزش ذاتی و فروش آن 
با قیمتی بالاتر از ارزش واقعی پیش 
از به تعادل رســیدن بازار می توانند 
سود هنگفتی را کسب نمایند. وارن 
بافت؛ میلیاردر بزرگ جهان یکی از 
معروف ترین متخصصــان در حوزه 

تحلیل بنیادی محسوب می شود.
کاربرد تحلیل بنیادی صرفا محدود به 
سهام نبوده و این روش برای ارزیابی 
قیمت کلیــه اشــکال اوراق بهادار 
نظیر اوراق بدهی و مشتقه نیز قابل 
استفاده است. در تحلیل بنیادی از 
مجموعه ای از عوامل کمی و کیفی 
استفاده می شود. عوامل کمی ماهیتی 
عددی داشته و مولفه هایی نظیر سود 
سالیانه، میزان دارایی ها و بدهی ها 
و مخارج را شــامل می شــود. این 
اطلاعات از طریق صورت های مالی 
شرکت ها قابل دســترس هستند. 
صورت جریان وجــوه نقد، صورت 
سود و زیان و ترازنامه 3 شکل مهم 

صورت های مالی به شمار می روند.

آی تی رسان
تحلیــل بورس

ISFAHAN
N E W S

تعجیل دولت درعرضه سهام استارت آپ ها

تا ثبت نام استارت آپ های ایرانی به تابلو بازار سرمایه 
راه زیادی نمانده اســت. زمزمه های ورود برخی از 
استارت آپ ها به بورس رنگ واقعیت به خود گرفته و 
قرار است چندین استارت آپ کشور که نام آشنا هستند از روی اختیار 
یا اجبار طی مراحلی وارد بورس شوند. از گذشته تاکنون همواره موانعی 
برای ورود استارت آپ ها به بورس وجود داشته و امروز در شرایطی قرار 
است این شرکت ها به بورس ورود کنند که تمام مشکلات قبلی به قوت 

خود باقی است.

 قرار است با ورود این شرکت ها به بازار ســرمایه مردم سهامداران اصلی آنها شوند 

بنابراین ورود عجولانه و بدون کارشناسی آنها به بورس می تواند عواقب 
بدی داشته باشد. درحال حاضر، بالغ بر۴300 شرکت دانش بنیان و بیش 
از ۶ هزار اســتارت آپ در زمینه  های مختلف در کشور فعال هستند که 
 گفته می شود در سال گذشته بیش از ۹0 هزار میلیارد تومان درآمد کسب 

کرده اند. 
در چند ماه گذشته عرضه سهام چند شرکت استارت آپی از جمله دیجی 
کالا، کافه بازار، تپسی و شــیپور سوژه محافل خبری شــد اما این چند 
استارت آپ برای ورود بورس کافی هســتند؟ و به  طور کلی سازوکار ورود 

استارت آپها به بورس چگونه است؟
بحث های زیادی در مورد استارت آپ نامیدن شرکت هایی مانند تپ سی 
و دیجی کالا وجود دارد. بعضی معتقدند این شــرکت ها دیگر آنقدر بزرگ 
هستند که نتوان به آن ها نام استارت آپ گفته کرد. موردی که در رابطه با 
ورود این استارت آپ ها به بورس مورد توجه است اینکه اگر قرار است بورسی 
شوند یعنی آنقدر بزرگ و قدرتمند شــده اند که دیگر نمی توان نام آنها را 
استارت آپ ها نامید. شرایط اگر برای ورود این شرکت ها به بورس فراهم شده 
نهادن نام استارت آپ بر روی آنهاکوچک شمردن محسوب می شود. بازار بورس در 
ایران روزهای سبزی را پشت سر می گذارد. این وضعیت مثبت بسیاری از شرکت ها از 
جمله بعضی استارت آپ ها را متقاضی حضور در بورس کرده است تا بتوانند از وضعیت 
بحرانی کنونی به سلامت عبور کنند. اما آیا حضور استارت آپ های بزرگ در بورس 
به نفع آنهاســت یا صرفا یک تصمیم عجولانه و احساسی است؟ به گفته یک فعال 
استارت آپی، ورود شرکت هایی استارت آپی به بورس ایده خوبی است اما این نگرانی 
وجود دارد که آیا این شرکت ها می توانند خود را با قوانین بازار سرمایه تطبیق دهند؟

   شوآف در ثبت تابلوی استارت آپ ها در بورس

اشتباهات تصمیم گیران سیاسی کشور موجب شده تا استارت آپ ها برای رشد خود 
از کمبود و نبود نقدینگی شکایت داشته باشند. قطع روابط بین امللی و نبود مراودات 
جهانی در تامین مالی اســتارت آپها بسیار تاثیرگذار اســت که امروز از این فاکتور 
تاثیرگذار بی بهره ایم. بنابراین استارت آپ ها برای رشد نیاز به رشد سرمایه دارند اما 

به دلیل قطع ارتباطات این امکان وجود ندارد.
 از طرفی دیگر منابع مالی داخلی نیز برای سرمایه گذاری به سمت بازارهای امن رفته 
و در بازارهای طلا، سکه، ارز و... ســرمایه گذاری شده است. امروز استارت آپ ها نه 
بهره ای از سرمایه داخلی دارند و نه سرمایه خارجی و به همین دلیل از نظر تامین مالی 
در مضیقه قرار گرفته اند. متاسفانه تدبیر و بصیرتی نیز برای حل این مشکل وجود 

ندارد و تامین نقدینگی برای استارت آپ ها عملا غیرممکن شده است. 
این عوامل در کنار سر و صدای زیادی بازار سهام و همچین تمایل استارت آپ ها برای 
تامین نقدینگی موجب شده تا تمایل این شرکت ها برای ورود به بورس بیشتر شود.

دولتی ها نیز که علاقه زیادی به شــوآف، بالا رفتن نمودار و ثبت تابلو دارند از این 
موضوع به نفع خود استفاده کرده اند و به این آتش دامن می زنند. در این بین کسی 
نگرانی متولیان این حوزه را نمی بیند. اگر ورود استارت آپ ها به بورس به شکست 
و عدم توانایی با تطبیق خود با قوانین بازار ســهام منجر شــود چه کسی می تواند 
خسارت ها و ضرر و زیان این شرکت ها را جبران کند. آیا کسی شکست استارت آپ ها 
در بازار سرمایه را گردن خواهد گرفت. ما از این موضوع یعنی ورود این استارت آپ ها 
به بورس قطعا خوشحال می شویم چرا که راه ورود برای بقیه هم هموار می شود و امید 
را به بازار کسب و کارهای اینترنتی تزریق می کند. اما باید روی دیگر سکه را نیز در نظر 
بگیریم. اگر بر خلاف تصورات دیجی کالا یا بقیه در این مسیر به مشکل بخورند، تمام 
کسب و کارهای کوچکی که در کنار دیجی کالا و با فرهنگ خوبی که دیجی کالا برای 
خرید اینترنتی ایجاد کرده رشد کرده اند نیز ممکن است دچار بحران  شوند. نگرانی 
بزرگ این موضوع است و شاید بهتر است در این تصمیم، بازنگری هایی صورت گیرد.

کسب و کار نیوز
گــــــزارش

استارت آپ
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